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          Қадірлі қауым!
Бүгін – Амал күні. Сондықтан баршаңызды 

шын жүректен құттықтаймын.Бұл күн – Әз-
Наурыздың бастауы. Еліміздің төл мерекесі 
биыл да қасиетті Ораза айына орайлас ке-
ліп отыр. Қастерлі мейрамдарымыз хал-
қымызды игі амалдар жасауға үндейді. 
Асыл қасиеттерімізді кеңінен дәріптейді.
Құрылтайдың ұлық мерекелермен қатар 
өтіп жатқаны жақсылықтың нышаны деп 
ойлаймын. Осыдан үш жыл бұрын наурыз 
айында арнайы Жолдау жарияладым. 
Оны жақсы білесіздер. Елімізді түбегейлі 
жаңғырту үшін ауқымды реформа жасай-
тынымызды айттым. Сол кезде алғаш рет 
Ұлттық құрылтай туралы бастама кө-
тердім.Үш жылдың ішінде Қазақстан жаңа 
тұрпатты ел болды. Саяси реформалар 
жан-жақты өзгерістер жасауға мүмкіндік 
берді. Жалпыхалықтық референдум 
арқылы Ата заңға түзетулер енгізілді. 
Парламенттің құзыры кеңейді, Үкіметтің 
жауапкершілігі артты. Адам құқықтарын 
қорғау жүйесі жақсарды. Конституциялық 
сот құрылды. Шешім қабылдау үдерісіне 
азаматтардың белсене қатысуына жол 
ашылды. Басқа да бағыттарда маңызды 
реформалар жасалды. Жергілікті билік 
түбегейлі жаңғыртылды. Үш жылдан 
астам уақыт ішінде ауыл әкімдерінің 72 
пайызы жаңарды. Оның үштен бірі – бұ-
рын мемлекеттік қызметте болмаған аза-
маттар. Бір сөзбен айтсақ, аймақтардағы 
атқарушы билікке жаңа адамдар келіп 
жатыр. Пилоттық жоба ретінде аудандар 
мен облыстық маңызы бар қалалардың 45 
әкімі сайланды. Биылдан бастап барлық 
аудан әкімдерін халық тікелей сайлайтын 
болды. Түрлі деңгейдегі мәслихат сайлауы 
өкілді билік органдарының жұмысына тың 
серпін берді. Облыстық және аудандық 
мәслихат депутаттарының 90 пайызы бір 
мандатты округтен, яғни тікелей дауыс 
беру арқылы сайланды. Билік жүйесінде 
мұндай ауқымды өзгеріс бұрын-соңды 
болмады. Ел ішіндегі өзгерістерге Ұлттық 
құрылтай мүшелері де орасан зор үлес 
қосты. Жұртымызды ортақ мақсатқа 
ұйыстырып, игі істерге жұмылдырды.
Алқалы жиын алғашқы күннен бастап 
жалпыхалықтық жаңғырудың символына 
айналды. Қоғамдық диалогтың жаңа үлгісі 
қалыптасты. Өзара түсіністік пен құрмет 
бар жерде келісім болады. Құрылтайдың 
түпкі мақсаты да – осы. Кешеден бері 
Ұлттық құрылтай мүшелері көптеген бас-
тама көтеріп жатыр. Қоғамымыздың ең 
өзекті мәселелері жөнінде қызу талқылау 
өтті.Құрылтай мүшелері, шақырылған 
мамандар бұл мәселелер бойынша өз 
ұсыныстарын айтты. Үкімет мүшелері, 
Президент Әкімшілігінің өкілдері, Парла-
мент депутаттары көптеген сұрақтарға 
жауап беріп, пікір алмасуға белсенді түрде 
қатысты. Баршаңызға ризашылығымды 
білдіремін. Енді бірқатар мәселеге арнайы 
тоқталып өткім келеді. Ең алдымен қо-
ғамда қызу талқыланып жатқан салық 
реформасына қатысты пікірімді айтайын.
Салық жүйесі, бұл – бүкіл мемлекеттік 
жүйенің тірегі. Бюджетте қаржы болмаса, 
мемлекет өз міндетін толық атқара ал-
майды, әлеуметтік міндеттемелер де 
орындалмайды. Бұл туралы жаңа ғана 
белгілі экономист Жақсыбек Құлекеев 
жақсы айтып өтті. Сондай-ақ Құрылтай 
мүшелері Қайырбек Арыстанбеков, 

Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаевтың IV Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаевтың IV 
Ұлттық құрылтайда сөйлеген сөзіҰлттық құрылтайда сөйлеген сөзі

Марат Башимов, Ерлан Саиров, Расул 
Рысмамбетов және Мұрат Әбенов салық-
бюджет мәселесіне қатысты орынды пікір 
білдірді.Еліміз үшін аса қажет шаралардың 
мән-маңызын халыққа егжей-тегжейлі 
түсіндіру керек. Жұрттың бәрі экономист 
немесе қаржыгер емес. Мемлекеттің 
қандай шараны не үшін қолға алып 
жатқанын бәрі бірдей түсіне бермеуі 
мүмкін. Сондықтан реформаның мәнін 
әр адамға түсінікті тілмен жеткізу керек.
Үкімет салық реформасына қатысты жаңа 
тәсілдерді ұсынды. Бұл шаралар, жалпы ал-
ғанда, дұрыс. Онда негізгі экономикалық 
және әлеуметтік факторлар ескерілген.
Кәсіби мамандар да, жалпы жұртшылық та 
қосымша құн салығының мөлшерлемесін 
көтеру қажеттігіне түсіністікпен қарайды.
Дегенмен ұсынылған шараларға, со-
ның ішінде, қосымша құн салығына қа-
тысты сын-пікірлер де естіліп қалады. 
Бірақ мұндай пайым шынайы ахуалға 
негізделмеген. Түрлі себепке байланысты 
өзіне ауқымды әлеуметтік міндеттеме ал-
майтын елдер аз емес. Ал, Қазақстанның 
бюджет қаржысының жартысынан көбі 
әлеуметтік саланың еншісінде. Біздің елі-
міз – әлеуметтік мемлекет. Сондықтан 
білім беру, денсаулық сақтау салаларына 
инвестиция салуды жалғастырамыз. 
Бұл – біздің конституциялық міндетіміз. 
Бірақ шын мұқтаж азаматтарға ғана кө-
мек көрсетілуі керек. Қызметін асыра 
пайдалануға, әсіресе, алаяқтыққа жол бе-
рілмейді. Сондықтан басымдық берілмеген 
жобаларға бөлінетін қаржы азаяды. Бұл 
қажет шара екені айдан анық. Үкімет 
осы жылдың соңына дейін оны қалай 
оңтайландыру керектігін біржола анықтап 
алуға тиіс. Қазақстанда түрлі салық режимі, 
көптеген жеңілдіктер мен преференциялар 
бар. Оның бәрі елімізде салық оф-
шоры сияқты ахуал қалыптастырды.
Кәсіпкерлердің екі негізгі тобы пайда 
болды. Олар – заңнамадағы олқылықтарды 
пайдаланып, салық салынатын табысын өзі 
үшін азайтып көрсететіндер және барлық 
салықты адал төлейтіндер. Кәсіпкерлердің 
осы екінші тобы бәсекеге төтеп бере алмай 
жатыр. Үкімет салық төлеуден жалтару 
үшін бизнесін бөлшектейтіндердің әре-
кетіне орынды назар аударды. Өкінішке 
қарай, мұндай жағдай жаппай белең 
алған.Заңнамадағы олқылықтар бизнесті 
бөлшектеуге жол беріп отырғанын мо-

йындау керек. Бұл мәселеге Үкімет те, 
депутаттар да жете мән бермеген. Тағы 
да әдемі көрсеткіштерге әуестеніп кеттік: 
елімізде екі миллионнан астам салық 
төлеуші, яғни жеке кәсіпкерлер мен 
заңды тұлғалар тіркелген деседі. Бірақ 
олардың қандай кәсіпорындар екеніне, 
қалай пайда болғанына, қанша салық 
төлейтініне, тіпті оны төлеп жатыр ма, жоқ 
па дегенге еш талдау жасалмаған. Бірақ 
қазір құр кінәлаудан іс оңға баспайды. Енді 
ахуалды шұғыл түзету қажет. Үкімет пен 
Парламентке айтарым – заңнамаға жедел 
түрде тиісті түзетулерді енгізу керек. Әділ 
әрі тиімді салық жүйесін құру еліміздің 
болашағына, кейінгі ұрпақтың тұрмысына 
тікелей әсер ететінін ұғынған жөн. Билік 
бизнеске қолдау көрсетіп келді, көрсете де 
береді. Бұған күмән болмауға тиіс. Бірақ 
бизнестің өзі заңды және заңсыз болады. 
Біз заңды сақтау, тәртіпке бағыну керек 
деп жатамыз. Ендеше Үкіметтің және 
жалпы биліктің қолдау шараларының 
игілігін, бірінші кезекте, адал әрі жа-
уапты, ең бастысы, заң аясында жұмыс 
істейтін кәсіпкерлер көруге тиіс. Олар 
тиісті артықшылыққа ие болады. Салық 
реформасына келсек, батыл шараларды 
дәл қазір қабылдау керек. Әйтпесе, бұ-
дан да зор қиындыққа тап боламыз.
Енді бірыңғай уақыт белдеуіне көшуге 
қатысты пікірталасқа тоқталайын. Үкімет 
пен Парламент бұл мәселені талқылады. 
Арнайы зерттеулер жүргізілді, шешімге 
күмән келтірген қоғам белсенділерінің 
қаупі мен күмән-күдігі расталған жоқ.
Үкіметтің және депутаттардың басым көп-
шілігінің, сондай-ақ мамандардың уәжімен 
келісемін: біздің кең-байтақ жеріміз бар, 
халқымыздың саны да салыстырмалы түрде 
алғанда көп емес. Сондықтан елімізде 
бірыңғай уақыт белдеуі болуға тиіс. Бұл 
тәсіл мемлекетті басқару ісін жеңілдетеді, 
логистика мен көптеген бизнес-үдерісті 
оңтайландыруға септігін тигізеді.

Осымен пікірталасты доғару қажет деп 
ойлаймын, оның үстіне бұл мәселені сая-
силандырудың қажеті жоқ. Сондай-ақ бүгін 
Бекзат Алтынбеков, одан бұрын Бақтықожа 
Ізмұхамбетов пен Светқали Нұржан 
қоғамдық әдеп мәселесін қозғады. Бұл өте 
орынды деп ойлаймын. Қазір әлеуметтік 
желіде адамға тіл тигізу, ар-намысын 
аяққа таптау көбейіп кетті. Жалған мә-
лімет таратушылар да бар. Мұндай келең-

сіз үрдістерді тыю жолын қарастыру 
керек. Мәжіліс депутаты Ермұрат Бапи 
еліміздегі діни ахуалға алаңдаушылық 
білдіріп жүр. Құрылтай мүшелері Дания 
Қыдырбаева және Олжас Сүлеймен жат 
діни ағымдардың жастар арасында, әсіресе 
спорт саласында ықпалы күшейіп бара 
жатқанын айтты. Теріс ағымдарға, қазақтың 
болмысына жат идеологияларға тосқауыл 
қою қажет екеніне еш күмән жоқ. Елімізде 
дін бостандығына кепілдік берілген. Бірақ 
жүгенсіздікке, тәртіпсіздікке жол беруге 
болмайды. Діннің аса маңызды миссиясы 
– ұлтты ұйыстыру. Діни ұйымдардың 
қызметін реттейтін құжаттар осы талапқа 
сай болуға тиіс.Бұл мәселені жан-жақты 
қарау керек. Соның ішінде заңнаманы жаңа 
жағдайға бейімдеп отыру өте маңызды.
Құрылтай мүшелері тағы бір жайтқа 
алаңдаушылық білдіріп отыр. Соңғы 
кезде ел ішінде түрлі алаяқтық әрекеттер 
жиілеп барады. Теріс пиғылды адамдар 
қайырымдылыққа деп ақша жинап, оны 
жеке басының пайдасына жаратады. 
Сондай-ақ көп адам интернет-алаяқтардан 
зардап шегуде. Бұл мәселе бойынша бүгін 
Айгүл Орынбек жақсы айтты. Бұдан бөлек, 
қазір жұртқа ақыл айтып ақша табатын 
жалған психологтар мен «коучтар» көбейіп 
кетті. Оларға сеніп, алданып қалғандар 
көп. Маған бұл туралы көптеген шағым 
түсіп жатыр. Жауапты органдар бұл 
мәселені де назарға алуға тиіс. Тағы бір 
түйткіл – қазір кинотеатрда көрсетілетін 
фильмдерге қатысты қоғамдық сын бар.
Былтыр қазақстандық мамандар түсірген 
94 фильм шыққан, яғни, негізінен өзіміздің 
өнім шығарылып жатыр. Бұл – жақсы үрдіс.
Бірақ біз ең алдымен санға емес, сапаға 
көңіл аударуымыз керек. Көрерменнің кө-
ңілін көтеріп, күлкі сыйлау – бір бөлек, 
жағымсыз әдеттерді насихаттау – бір 
басқа. Зорлық-зомбылықты, қатыгездік 
пен қылмысты насихаттайтын фильмдер 
де пайда болды. Осы жерде бір нәрсені 
ескерген жөн. Бүгінде фильмдердің басым 
көпшілігі мемлекеттік тапсырыспен емес, 
жеке қаржыға түсірілуде. Кино маңызды 
идеологиялық құрал екенін бәріміз жақсы 
түсінеміз. Сондықтан жеке қаржыға 
түсірілсе де, фильмді кинотеатрларға 
шығармас бұрын алдын ала сараптаудан 
өткізу жолдарын қарастырған жөн.
Сондай-ақ жақсы мысалдар да бар.Жа-
қында «Шоқан. Қашқария сапары» деген 
мультфильм шығыпты. Бұл өскелең 
ұрпаққа әйгілі тарихи тұлға Шоқан Уә-
лиханов туралы мәлімет беретін өте жақсы 
туынды деп айтуға болады. Қазақ тілінде 
ұлттық нақышта түсірілген осындай 
мультфильмдер көп болуы қажет. Бұл – ұлт 
болашағына тікелей ықпал ететін мәселе. 
Сондықтан анимацияны дұрыс бағытта 
дамыту мәселесін қолға алу керек. Тағы 
бір маңызды мәселе. Маған белгілі адвокат 
Айман Омарова хат жолдады. Ол өз хатында 
күрделі тақырыпты қозғап, әйелдер 
колониясындағы ахуалға тоқталды. Әсіресе, 
жүкті әйелдер мен кішкентай балалары бар 
әйелдердің жағдайына баса назар аударды.
Еліміздегі қылмыстық-атқару жүйесінің 
мақсаты сотталған азаматтарды жазалау 
емес, түзету болуы керек деген пікірмен 
келісемін. Ер адам немесе әйел болсын, бас 
бостандығынан айырылғандардың бәрі заң 
алдында бірдей. Дегенмен адамгершілік 

(Жалғасы 3-бетте).



2 28 наурыз 2025 жылAQTOǴAI AJARY

Аудан орталығындағы «Алаш» алаңы  мерекелік 
думанның ордасына айналды. Ақтоғай аспанын 
қазақы рух кернеп, әсем ән қалықтап, әуезді күй 
күмбірледі. Не  керек қасиетті Рамазан айымен 
тұспа-түс келген ұлық мерекені  жерлестеріміз сән-
салтанатымен қарсы алды. 

Ұлыстың ұлы күні алаштың арыстарын дүниеге әкелген Ақтоғай жерінде жоғарғы деңгейде өтті 

Береке дарып, құт қонған күн
* Наурыз - Думан – 2025

«Наурыз айы болғанда,
Той болушы еді бұл маңда.
Сақталушы еді сыбаға,
Сапарға кеткен ұлдарға», – деп мұзарт ақын 

Мұқағали Мақатаев жырлаған осы өлең жолдары 
әлі күнге өміршеңдігін жоймай келеді. Орта Азия 
еліне ортақ Наурыз мерекесін еліміз жыл сайын 
жоғарғы дәрежеде қарсы алады. Біздің кіндік 
қанымыз тамған Ақтоғай жұртшылығы да өзіндік 
ерекшелігімен ұлық мерекені қарсы алуды әдетке 
айналдырған. Ұлттар мен ұлыстардың басын 
біріктірген ұлыстың ұлы күні Наурыз-думан 
тойы көктемнің, жаңа жыл басының  жаршысы. 
«Бұл ән бұрынғы әннен өзгерек», – демекші биыл 
Ақтоғай елі Наурыз мерекесін ерекшелікпен өткізді. 
Көшеге музыканы әуелетіп қойып, ор-таға тай 
қазанмен Наурыз көжені қоя салмады. Рамазан 
айының құрметіне  бола шараның сал-танатын 

басқаша келтірді. Ертеңгілік көпшілік  әр аулада көше-
көшелерде тігілген киіз үйлерді аралап, төс түйістіріп 
құтты болсын айтысып, бауырмалдығымызды 
арттырып жатты. Тіптен кей-бір көшелерде жарапазан 
айтылып, әр ауланың өнерпаздары көпшіліктің 
көңілін көтерді. Көше сәні адамдардың құшақтасып 
табысуымен, құтты болсын айтысуымен жарасып-ақ 
жатты. Аудандық мәдениет үйінің ұйымдастыруымен 
ортаға жаршы шығып: – Уа, халайық халайық! 
Самарқанның көктасы еріп, ел мен ел, ауыл мен ауыл 
кездесіп, айшылық алыс жерлерден ұлттар келіп жатыр, 
жер-жерден жиналған ел Наурыз мерекесіне, думанды 
тойымызға келе жатыр. Әне, ата көштің де басы 
көрінді. Уа, халайық, Наурыз-думан тойы басталды, – 
деп жар салды. Ауа-райының ызғарына тоңып тұрған 
халықтың еңсесін көтеріп, Наурыз-думанды бастап 

кетті. Ортаға ұлттар шеруін  К.Байсейітова атындағы  
мектеп ұжымы бастап (қырғыз, өзбек, татар, 
кавказ, орыс ұлты) өкілдерінің өнерлерін паш етті. 
Шеру сән-салтанатымен жарасып, ортаға  қа-зақтың 
дәстүрлі дү-ниетанымындағы  фило-софиялық  
түсініктердің  бірі жеті қазына театр-ландырылған 

көрініс көпшілікке 
көрсетілді. Жүйрік ат, 
қыран бүркіт, құмай тазы, 
берен мылтық, жүйрік 
ат, ақыл-білім, сұлу әйел 
шықты. Ә.Бөкейханов 
атындағы мектеп ұжы-
мы, «Ардагерлер» ан-
самблі, спорт бөлімінің 
ұжымы, өнер мектебінің 
ұжымы жеті қазынаны 
театрландырылған көрі-
ністе насихаттауда ерекше 
еңбек жасағандығын ай-
тып өту орынды. 

Әз-Наурыздың символы 
ақкүмістей сақалы бар 
Қыдыр ата ортаға шығып 
ақ батасын берді: 

Ұлыстың ұлы күнінде,
Ұлың оңға қонсын,
Қызың қырға қонсын,

Дәулетіңді асырсын,
Дұшпаның басылсын.
Менің берген бұл батам -
Ұлыс күнге сақтап жүрген сүр батам.
Көже істеген келіндер,
Көпке жаққан елшіл бол.
Бозторғайдай төлшіл бол!
Ор қояндай көзді бол,
Адам таппас сөзді бол!
Қыстан қысырамадық,
Жаз күніндей жадырамадық,
Өткен ай өзімен кетіп,
Туған ай жарылқасын!
Аяз әлін біліп,
Күнекей күн жарылқасын.
Әумин! 

Көрініс соңында ұлттық «Қаражорға» биінен 
флеш-моб ұйымдастырылып, барша жиналған 
қауым көтеріңкі көңіл күйде би биледі. Ұлы 
мерекемен құттықтау үшін сахна төріне аудан әкімі 
А.Аманжолов көтеріліп, барша халықты мерекемен 
құттықтап, Ұлыс оң болсын айтып, жүрекжарды 
тілегін жеткізді. Ауылымызға ат басын арнайы 
бұрған «Ауданның құрметті азаматы» Мақсат 
Аханов сахнада Ұлыстың ұлы күніне арнау айтты. 
Жылы құттықтаудан, жүрекжарды арнаудан  ләззат 
алған көпшіліктің көңіл күйлері өте жоғарғы 
деңгейде болды десек артық айтқандық емес. Ауыл 
әкімдігінің (Ерден Керімбай) ұйымдастыруымен 
айнала тігілген киіз үйлерде ауызашар беріліп, 
көпшілік риза болып, үлкендер ақ батасын берді. 
Алаңда барлық мекеме-ұжымдардың ұйымдасты-
руымен 15 ақшаңқан киіз үйлер тігіліп, «Бауырсақ 
шоу», «Ақ мол болсын», «Наурыз көже» деп аталған 
жеке шатыршаларда шоу ұйымдастырылды.

Той-тойға ұласып, аудандық спорт бөлімінің 
ұйымдастыруымен түрлі спорттық шаралар өтіп, 
нәтижесінде: Қазақ күресі 60 келі салмақ дәрежесіне 
дейін І – орын Тәңірберген Нұрболат Ақтоғай ауы-
лынан 100 000 теңге, ІІ – орын Ризабек Руслан 
Ақтоғай ауылынан  70 000 теңге, ІІІ – орын Есімбек 
Жәнібек Абай ауданынан 5 0 000 теңге олжалады. 

Қазақ күресі 70 келі салмақ дәрежесіне дейін. І – 
орын Бақтияр Әлішер Жидебай  ауылынан 100 000  

теңге, ІІ – орын Көмекбай Арнұр Жидебай ауылынан 
70 000 теңге, ІІІ – орын Амангелді Нұрбол Ақтоғай 
ауылынан 50 000 теңгені қанжығалады. Қазақ күресі  
70 келіден жоғары салмақ дәрежесінен І – орын  
Жалғас Бейбарыс Абай ауданынан 100 000 теңге, 1 
тай демеушілерден, ІІ – орын Салық Әлішер Абай 
ауданынан 70 000 теңге, ІІІ – орын Сейсембек Әлібек  
Ақтоғай  ауылынан 50 000 теңгені иеленді. 

Қол күресі 70 келі салмақ дәрежесіне дейін І – орын 
Аман Бексұлтан Ақтоғай ауылынан 30 000 теңге, ІІ – 
орын Есімхан Оспан Ақтоғай ауылынан 20 000 теңге,  
ІІІ – орын Тілеубек Саяхат Ақтоғай 10 000 теңге. 
Қол күресі 80 келі салмақ дәрежесіне дейін І – орын   
Шәпибай Ағыбай    Ақтоғай   30 000 теңге, ІІ – орын  
Садуов Ерсұлтан Кежек ауыланан 20 000 теңге, ІІІ – 
орын   Ақылсерік  Дастан  Ақтоғай  10 000 теңге.

Қол күресі 80 келі салмақтан жоғары дәрежесінде 
І – орын  Қуанышбек Бақтияр Кежек ауылынан   30 
000 теңге, ІІ – орын Садуақасов Нұрсұлтан Ақтоғай 20 
000 теңге, ІІІ – орын Садуақасов Мейрамбек Ақтоғай 
ауылынан 10 000 теңге. Кір тасын көтеруден  І – орын      
Шәпибай Ағыбай   Ақтоғай  30 000 теңге, ІІ – орын 
Қуанышбек Бақтияр Кежек ауылынан 20 000 теңге, ІІІ 
– орын Қозы Айдын    Ақтоғай   10 000 теңге. 

Арқан тартыс сайысы І – орын Вет.станция 
командасынан Сабыржанов Нұрсылтан    100 
000 теңге, ІІ – орын Почта ауылы командасы 
Аманбай Жасұлан 50 000 теңге, ІІІ – орын 
Ақши командасы Өрікбай Ерасыл 30 000 
теңгені олжалады. Барлық жеңімпаздар  аудандық 
спорт бөлімінің  (Айдос Кішкентаев)  мадақтамасы 
және ақшалай сыйлықтарымен марапатталды.

Г.Елеусізова.
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құндылықтарды басшылыққа алып, «Заң 
мен тәртіп» қағидатын сақтай отырып, кә-
мелетке толмаған баласы бар әйелдерге 
қатысты кейбір заңдық ұстанымдарды 
қайта қарауға болады деп ойлаймын.Құқық 
қорғау органдары мен депутаттар осы мә-
селені байыпты әрі жан-жақты зерттеп, 
шешім қабылдау үшін ұсыныстар енгізуі 
керек. Дмитрий Павленко дұрыс мәселе 
көтерді. Кәсіби техникалық колледждер 
жаңа мамандықтарға сұранысты және 
ең-бек нарығындағы жағдайды ескеруге 
тиіс.Сарапшылардың айтуынша, біраз 
жылдан соң солтүстіктегі халықтың саны 
едәуір азайып, оңтүстіктегі тұрғындар 
әлдеқайда көбеюі мүмкін. Бұл – өте 
өзекті мәселе. Себебі, аймақтардың 
еңбек нарығында теңсіздік одан әрі 
ушыға түседі деген сөз. Осы мәселемен 
Үкімет мұқият айналысуы керек. Қос-
танайдағы колледждің тәжірибесін 
солтүстік аймақтарда кеңінен қолдану 
қажет. Құрылтай мүшелері қоғамдағы 
өзекті мәселелерді үнемі көтеріп жүр.
Бәрін сынап-мінеп отыратын бәзбіреулер 
басты түйткіл – бұл емес, мемлекет назар 
аударуға тиіс басқа да проблемалар бар 
деуі мүмкін. Азаматтарымыз күнделікті 
тіршілікте көптеген қарапайым түйткілге 
тап болады. Оны елемей, назардан тыс 
қалдыру дұрыс емес екенін ескерген жөн.
Сондықтан азаматтардың тұрмысына 
қатысты мәселелер өзекті болып қала бе-
реді. Біз бұл проблемаларды көтереміз, ең 
бастысы, шешеміз. Құзырлы органдарға 
құрылтай қарсаңындағы жұмыс секция-
ларында айтылған барлық мәселені мұқият 
қарастыруды тапсырамын. Оның кейбіріне 
қазір де тоқталып өтемін.

Құрметті Ұлттық құрылтай мүшелері! 
Біз біртіндеп барлық салада ауқымды 
реформалар мен нақты өзгерістерді 
жүзеге асырып жатырмыз. Оның бәрі 
халықтың тілегі мен заманның тала-
бына сай жасалуда. Бұл жердегі түпкі 
мақсат – барлығын өзгерту емес. Ең 
бастысы – атқарылып жатқан шаруаны 
оңтайландырып, оның тиімділігін арттыру.
Алдымызда тұрған негізгі міндеттің бірі – 
жекелеген бағыттар бойынша мемлекеттік 
аппараттың жұмысын жүйелеп, ретке 
келтіру. Өздеріңізге мәлім, елімізде түр-
лі салаға қатысты бағдарламалар мен 
кешенді жоспарлар бар. Биыл осындай 
бірқатар құжаттың мерзімі аяқталады. 
Әрине, оның кейбірі жалғасады, кейбірі 
мүлдем тоқтатылады. Үкімет мұқият ой-
ластырып, нақты шешім қабылдауы керек.
Ел болашағы үшін айрықша маңызы бар 
салалар бойынша жұмыс үздіксіз жал-
ғасуға тиіс. Мысалы, нашақорлыққа және 
есірткі бизнесіне қарсы күрес туралы 
жоспардың мерзімі биыл бітеді. Бұл құжат 
2023 жылы әзірленген. Мұндай жоспар 
елімізге қажет екені анық. Өйткені осы 
қауіпті кеселге қарсы күрес – өте маңызды 
мәселенің бірі. Сондықтан жаңа құжатты 
дайындауға қазірден бастап кірісу керек.
Биыл балаларды зорлық-зомбылықтан 
қорғау, өзіне-өзі қол салудың алдын алу 
туралы жоспардың мерзімі де аяқталады.
Біз әйелдер мен балалардың құқығын 
қорғау үшін нақты шаралар қабылдадық. 
Өткен жылы барлық аймақта балаларды 
Психологиялық қолдау орталықтары 
ашылды. Заңдарға маңызды өзгерістер ен-
гізілді. Тұрмыстық зорлық-зомбылықпен 
күреске қатысты заң қабылданған соң 
ахуал біршама жақсарды. Бірақ кейбір 
шалғай аудандарда әлі күнге дейін мұндай 
келеңсіз оқиғалар тыйылмай тұр. Жат 
діни ағымның жетегінде жүрген адамдар 
жағдайды тіпті ушықтыруда. Жергілікті 
билік өкілдері мен қоғам белсенділері 
тұр-мыстық зорлық-зомбылықтың алдын-
алу жұмысынан шет қалып отыр. Оның 
үстіне, осы бағыттағы жұмыстар қазір 
әртүрлі құжатпен реттеледі. Шашыраңқы 
болып тұр. Соның бәрін бір жерге жи-
нақтаған дұрыс деп ойлаймын. Осыған 
орай, «Қазақстан балалары» атты біртұтас 
бағдарлама қабылдаған жөн. Озық ойлы 
ұрпақ өсіру үшін білім мен тәрбие әрдайым 
қатар жүруі керек. Бұл өте маңызды құжат 
болмақ. Оны дайындау үшін Үкімет, Пар-
ламент депутаттары, омбудсмен Динара 
Зәкиева, қоғам қайраткерлері өз үлесін қо-
сады деп ойлаймын. Ашығын айтсақ, бала 
оқыту ісінде бұған дейін білімге көбірек 

назар аударылды. Ал ұрпақ тәрбиесіне 
қатысты жүйелі ұстаным болған жоқ. Бұл 
салаға тиісті деңгейде көңіл бөлінбей келді. 
«Тәрбиесіз берілген білім – адамзаттың қас 
жауы». Сондықтан біліммен қатар тәрбиеге 
айрықша назар аудару өте маңызды.
Былтыр мектептерде «Біртұтас тәрбие» 
бағдарламасы қолға алынды. Бағдарламаны 
қабылдау – істің басы ғана. Енді жаңарған 
құжатты еліміздегі барлық мемлекеттік 
білім ошағына енгізу керек. Оны алдағы 
уақытта жекеменшік мектептер де бас-
шылыққа алуға тиіс. Себебі тәрбие жұ-
мысы балаларды түгел қамтуы қажет. 
Сонда ғана бұл бастама жалпыұлттық 
ауқымға ие болады. Жобаның түпкі мақ-
саты – отаншыл, білімді, жасампаз ұрпақ 
тәрбиелеу. Мұның бәрі – адал азаматқа 
тән қасиеттер. Құрылтай мүшелері ал-
дағы уақытта осы бағдарламаны «Адал 
азамат» деп атауды ұсынып отыр. Мен бұл 
ұсыныспен толық келісемін. Құрылтай 
мүшелері Зүлфия Байсақова мен Бану 
Нұрғазиева мемлекеттік әлеуметтік тап-
сырыстың критерийлерін қайта қарау 
және үкіметтік емес ұйымдар туралы 
заңнаманы жетілдіру қажеттігін айтты.
Азаматтық сектор реформаларды жүргізу 
және қоғамды дамыту ісінде маңызды 
рөл атқарады. Мемлекет пен үкіметтік 
емес ұйымдардың серіктестігі өзекті 
мәселелерді шешуге, жасампаз құн-
дылықтарды дәріптеуге және ұлттың 
жаңа сапасын қалыптастыруға ықпал 
етеді. Сондықтан мемлекеттік әлеуметтік 
тапсырыстың тиімділігін арттыру үшін 
қазіргі заманның талаптарына сай келетін 
жеке заң керек. Әрине, заң жобасы терең 
және жан-жақты сараптамадан өтуге 
тиіс. Құзырлы органдар сарапшылар 
мен қоғамдық ұйымдарды тарта отырып, 
бұл мәселемен айналысуы керек. Біз 
соңғы жылдары мемлекеттік наградалар 
мәселесін қайта қарап, бір жүйеге түсірдік. 
Енді ведомстволық марапаттарды ретке 
келтіру қажет. Мемлекеттік органдар бұл 
жұмысты назардан тыс қалдырды. Нақты 
ереже жоқ, бәріне ортақ мәліметтер қоры 
да жоқ. Соның кесірінен кейбір марапаттар 
орынсыз таратылып жатыр. Тіпті, бір мем-
лекеттік органның төсбелгісін бір адам 
бірнеше рет алған жайттар да кездеседі.
Мекемелік марапат – нағыз білікті маман-
дарға ғана берілетін, сол арқылы кәсіби 
мәртебені көтеретін маңызды награда. 
Бұған бей-жай қарауға болмайды. Сон-
дықтан мекемелік марапаттардың бірыңғай 
стандартын және тізімін жасау қажет. 
Әрине, әр мекеменің өз ерекшелігін ес-
керген жөн. Бірақ бәріне ортақ ұстаным 
болуы керек. Құзырлы органдарға осы 
шаруаны қолға алуды тапсырамын. Менің 
бастамаммен ономастика саласын ретке 
келтіру үшін ауқымды жұмыс басталды.
Көшелер мен елді-мекендерге атау беру 
немесе атауларды өзгерту мәселесіне кел-
генде жергілікті атқарушы органдар көп 
қателік жіберген, бұл ретте тіпті, жерлестік 
пен тамыр-таныстыққа жол берілген.
Сондықтан бұл істі орталықтандыру 
туралы шешім қабылданды. Депутаттар 
бұл ұсынысқа қолдау білдірді. Соның 
нәтижесінде бізде ономастика саласындағы 
жұмыстың бірыңғай әрі нақты регламенті 
бар. Алайда тиісті рәсімдерді өзгертіп қана 
қоймай, сонымен бірге, бұл жұмыспен 
тиянақты айналысу керек. Тарихи әділдік 
қағидатын қатаң ұстану қажет. Біздің көр-
некті тарихи тұлғаларымыз ұлықтауға 
әбден лайық. Сөз жоқ. Олардың есімін ел 
жадында сақтау – перзенттік парызымыз 
әрі жалпыұлттық болмысымызға тән 
қасиет. Бірақ ономастиканы «тарихи ең-
бегі» ешқандай архив құжаттарымен 
расталмаған тұлғаларды ұлықтау құралы 
етуге болмайды. Тәуелсіз Қазақстанда 
жоғары қызмет атқарған азаматтардың 
өзі кеңес дәуірінің қайраткерлерін, соның 
ішінде ашаршылықты ұйымдастыруға қа-
тысы бар адамдарды әсіре мадақтаумен 
айналысып жүр. Бұл – өкінішті әрі 
түсініксіз нәрсе. Жалпы, бұл жұмысты 
ретке келтіру керек. Ел тарихында айрықша 
рөл атқарған әйгілі бабаларымыздың есімі 
көптеген елді мекендер мен көшелерге бе-
рілген. Енді осымен тоқтайық. Өткен заман 
қайраткерлерінің атын ел жадында сақтау 
мәселесіне мейлінше салмақты көзқараспен 
қараған жөн. Қалалар мен көшелердің 
атауынан халқымыздың төл тарихы көрініс 

табуы қажет. Біз әдемі жер-су атауларын 
және халық ішінде кең таралған дәстүрлі 
атауларды толық пайдаланбай жүрміз.
Бірақ ауыл-аймақтардың тарихи тұрғыдан 
ескірген атауларын өзгерту мәселесіне 
мұқият қараған жөн. Бұл жерде ешқандай 
науқаншылдық болмауы керек.Халық ара-
сында жан-жақты түсіндіру жұмысын 
жүргізіп, тұрғындардың пікірін ескеру 
маңызды.

Қазір елді мекендердің аумағы ұлғайып 
жатыр, қалаларда жаңа аудандар бой 
көтеруде. Осыған байланысты атауы қай-
таланатын немесе мүлдем атауы жоқ 
мыңдаған көше пайда болды. Бұл жағдай 
өрт сөндірушілерге, тәртіп сақшыларына, 
жедел жәрдем мен басқа да құрылымдарға 
қиындық туғызады. Ең алдымен осындай 
көшелердің атауын ретке келтіру қажет.
Жекеменшік нысандарға атау бергенде де 
жүгенсіздік болмауы керек. Кейде қала 
көшелерінде айтуға ыңғайсыз атауы бар 
тақтайшалар ілулі тұрады. Креатив деген, 
әрине, жақсы, бірақ қоғамдық тәртіп және 
әдеп нормаларын сақтау керек. Сондықтан 
кәсіпкерлердің де ономастика мәселесіне 
жауапкершілікпен қарағаны жөн. Қазір 
депутаттар ономастика комиссиясының 
келісімімен ғана жеке нысанды адам аты-
мен атауға рұқсат беретін түзетулерді қарап 
жатыр. Бұл – дұрыс шешім. Ономастика 
саласын, мемлекеттік және мекемелік ма-
рапаттар жүйесін жетілдіру, жасампаздық 
құндылықтарын дәріптеу, әлеуметтік ке-
селдерді жою, азаматтық қоғамды дамыту 
– мұның бәрі ауқымды идеологиялық 
жұмыстың ажырамас бөлігі. Сондықтан 
ішкі саясаттағы шаруаның бәрін жүйе-
лейтін біртұтас тұжырымдамалық құжат 
керек деген пікірмен келісемін. Ұлттық 
құрылтай мүшелері – Еділ Жаңбыршин, 
Айдос Сарым, Никита Шаталов, Гүлмира 
Илеуова, Андрей Чеботарев, Данияр 
Әшімбаев, Марат Шибұтов және басқа да 
азаматтар осындай ұсыныс айтты. Олар өз 
бастамасын іске асырып, Ішкі саясат 
тұжырымдамасының жобасын да әзірледі.
Мемлекеттік органдар бұл жобаны жан-
жақты зерделеп, барлық мәселені пысық-
тауы қажет. Құжатта құзырлы органдар мен 
мүдделі тараптардың қызметі бір арнаға 
тоғысуы керек. Онда мемлекеттік идео-
логия жұмысының мақсат-міндеттері мен 
басымдықтары нақты белгіленуге тиіс.
Тұжырымдамада халқымыздың бірегей 
болмысын, өмір салтын сипаттайтын жал-
пыұлттық құндылықтар мен негізгі ны-
шандар айқын көрсетілуі керек. Бұл, ең 
алдымен, осы құндылықтар мен нышан-
дарды қоғамда орнықтыру, оларды кеңінен 
дәріптеу және қорғау үшін қажет. Келесі 
мәселе. Ұлттық бірегейлігімізді нығайту 
жолында мәдениет саласы айрықша рөл 
атқарады. Әсіресе, төл мәдениетіміздегі 
Әз-Наурыз мейрамының орны бөлек.
Наурыз мерекесі туралы жаңа тұжырым-
дама әзірленді. Еліміз Ұлыстың ұлы күнін 
14 наурыздан, яғни Амал күнінен бастап, 
он күн бойы атап өтетін болды. Әр күнге 
нақты атау берілді. Жұртшылық бұл бас-
таманы жақсы қабылдады. Әсіресе, Нау-
рызнамадағы «Ұлттық киім күні» қоғамның 
зор қолдауына ие болды. Ұлттық киімдерге 
деген қызығушылық арта түсті. Мектеп-
терде, түрлі мекемелерде, сондай-ақ, ірі 
компанияларда ұлттық киімге мән беріле 
бастады. Сұранысқа сай тігін цехтары 
ашылып, жаңа брендтер, дүкендер пайда 
болды. Осылайша, ұлттық киім кию 
біртіндеп қалыпты көрініске айналып 
келеді. Бұл – өте жақсы үрдіс. Бет-жүзді 
тұмшалайтын қара киімнен гөрі өзіміздің 
ұлттық киімдеріміз әлдеқайда артық. 
Әсіресе, әйелдердің дәстүрлі киімі өте 
ғажап көрінеді. Себебі ұлттық киім, бұл – 
біздің бірегей ұлттық болмысымыздың 
маңызды көрінісі. Оны жан-жақты дәріп-
теуіміз керек. Тәуелсіздік жылдарында мә-
дениет саласында көп жұмыс атқарылды. 
Классикалық және заманауи музыкаға 
арналған сәулетті ғимараттар салынды. 
Көптеген театр ашылды. Қазақстанда театр 
өнеріне қызығушылық артып келеді. Зал 
көрерменге толы, қойылымдардың пре-
мьерасына билеттер екі-үш апта бұрын 
сатылып кетеді. Сахна өнеріне құштар 
жандардың арасында жастардың көп болуы 
көңілге ерекше қуаныш ұялатады. Қазір 
Қазақстанда 46 аймақтық театр бар. 
Алайда, оның көпшілігінің жай-күйі мәз 

емес. Мысалы, Семейде бір ғимаратта үш 
бірдей театр сығылысып отыр. Әсіресе, ай-
мақтарда театрларды салуға және дамытуға 
баса назар аудару керек. Халқымыздың 
мәдени әралуандығын сақтауға мүмкіндік 
беретін орыс және басқа да ұлттық 
театрларды қолдау маңызды. Елімізде 
өнердің бұл түрі де табыс әкелетінін дә-
лелдеп жүрген жеке театрлар аз емес.
Сондықтан бизнес өкілдерін аймақтағы 
театрларға белсене қолдау көрсетуге шақы-
рамын. Биыл ұлы Абай Құнанбайұлының 
туғанына 180 жыл толады. Мен осыдан бес 
жыл бұрын ұлы ойшылдың туғанына 175 
жыл толуына орай Семейде абайтанушы 
ғалымдармен кездестім, сол кезде Абай 
институтын құру туралы ұсыныс айттым.
Бүгінде бұл бастама цифрлық платформа 
форматында іске асырылды, яғни біздің 
диаспоралар мен басқа да шетелдіктерге 
қазақ тілін үйрету құралы ретінде жұмыс 
істеп тұр. Енді осы жобаны толыққанды 
мәдени-ағарту мекемелеріне айналдыру 
қажет. Бұл құрылым Конфуций, Гете, Сер-
вантес институттары сияқты жұмыс істеуі 
керек.Абай институты негізгі серіктес ел-
дердің бәрінде төл мәдениетімізді наси-
хаттайтын орталық болуға тиіс. Бірқатар 
елде, мысалы, Қытай, Түркия, Моңғолия 
және басқа да мемлекеттерде осындай 
орталықтар ашылатын болды. Сыртқы 
істер министрлігі мен «Отандастар» қо-
рына Мәдениет және ақпарат министрлі-
гімен бірлесіп, шетелде осындай орта-
лықтар ашу мәселесі бойынша тиісті 
жұ-мысты жалғастыруды тапсырамын.
Тағы бір мәселе. Халықаралық «Қазақ тілі» 
қоғамы белсене айналысуда. Бұл – қуан-
тарлық жайт. Осы ұйымның бастамаларын 
біз тұтас қоғам болып әрі қарай қолдауымыз 
керек. Мәдениет дегеніміз – жай ғана 
ғимараттар мен мекемелер емес. Бұл – 
ұлттық сана-сезімді жаһандық ауқымда 
нығайта түсетін мықты тұғыр. Біз 
ЮНЕСКО-мен ынтымақтастық аясында 
Қазақстанның материалдық және материал-
дық емес мұраларын халықаралық тізім-
дерге енгізуге айрықша мән беріп жа-
тырмыз. Үкімет түрлі ұлттың барша 
адамзатқа ортақ білім қазынасына қосқан 
зияткерлік үлесін көрсететін «Әлем жады» 
тізіміне деректі мұраларымызды енгізу 
жұмысын жандандыру қажет. Жаңа за-
манда біздің алдымызда жаңа міндеттер 
тұр. Көптеген ел өзінің салт-дәстүрі мен 
қазіргі инновацияларды өзара үйлестіру 
арқылы дамудың даңғыл жолына түскенін 
тарихтан көріп-біліп отырмыз. Сол секілді 
біз де төл мәдениетімізді қазіргі әлемдегі 
шынайы жағдайға бейімдеуіміз қажет.
Бүгінгі таңда мәдениет және идеология 
саласы жасанды интеллектінің ықпалымен 
түбегейлі өзгере бастады. Бірақ оған толық 
үміт артуға болмайды. Адам факторы әлі де 
маңыздылығын жоғалтқан жоқ. Танымал 
сервистерге қазіргі заманғы Қазақстан 
туралы сурет немесе видео әзірлеуге сұ-
раныс берсек, көбінесе шындыққа жанаса 
бермейтін өнім ұсынады. Әзірге интернет 
кеңістігінде Қазақстан туралы әлемнің кең 
таралған тілдеріндегі, әсіресе, ағылшын 
тіліндегі ақпараттар көп емес. Үкімет 
қолда бар орасан зор деректерді, соның 
ішінде мұрағаттар мен анықтамалық мә-
ліметтерді, ғылыми зерттеулерді, ил-
люстрациялар мен фотосуреттерді, музы-
калық шығармаларды және өнер 
туын-дыларын цифрлық форматқа көшіру 
жұмысын бастап кетті. Ұлттық цифрлық 
мұрағат құрып, оны еліміздегі және ше-
телдердегі нейрожүйе жасаушылардың ер-
кін пайдалануына мүмкіндік беру керек.
Соңғы жылдары біз ұлттық бірегейлі-
гіміздің маңызды факторы – тарих ғы-
лымының дамуына ерекше көңіл бөліп 
жатырмыз. Бүгінгі Құрылтай тағы бір 
тарихи белеске тұспа-тұс келді. Биыл ел 
астанасын Қызылордаға көшіру туралы 
тарихи шешімнің қабылданғанына жүз 
жыл толып отыр. Халқымыздың «қазақ» 
деген байырғы атауы да бір ғасыр бұрын 
қайтарылды. Біздің мемлекеттігіміз мың-
жылдықтардан бастау алады, оның тамыры 
тым тереңде жатқаны даусыз. Бірақ осыдан 
бір ғасыр бұрын ұлтымыздың өз атауының 
оралуы тарихи әділдік орнату жолындағы 
маңызды қадам болғанын ашық айтуымыз 
керек. Бұл істе сол кездегі Үкімет басшысы 
Сәкен Сейфуллин айрықша рөл атқарды. 

(Жалғасы. Басы 1-бетте).

(Жалғасы 4-бетте).
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Ол «Қазақты қазақ дейік, қатені түзетейік» 
деген мақала жазып, арнайы идеологиялық 
науқанды бастап берді. Мұндай маңызды 
оқиғалар ел жадында сақталуға тиіс. Осы 
ретте Құрылтайдың келесі отырысын Сыр 
бойында, кезінде Қазақ елінің астанасы 
болған Қызылорда қаласында өткізуді ұсы-
намын. Осы жиында мен көрнекті қаламгер 
Төлен Әбдіктің жыл басында «Егемен 
Қазақстан» газетіне берген сұхбатын атап 
өткім келеді. Жазушы «Атаның баласы 
болма, адамның баласы бол» деп, орынды 
пікірін айтты. Осы ретте қосымша айта-
рым: Өз ұлтыңды өзгелерден биік қою 
түптің түбінде жарға жығады. Қазақ халқы 
өзгелерден кем емес, бұл – ақиқат, бірақ 
артық та емес деп айтуымыз керек. Қазақ 
халқын данышпан деп айтсақ, қателес-
пейміз. Дегенмен дүние жүзінде данышпан 
халықтар аз емес. Бұл да – ақиқат. Мұндай 
пікір кейбір адамға ұнамауы мүмкін. 
Алайда, көпшіліктің көңілінен шығамын 
деп, тура сөзден жаңылуға болмайды. Шын 
мәнінде, әр ел басқа жұрттан даму дең-
гейіне қарай озбақ. Жалпы, біз төл та-
рихымызға көкжиегі кең, тамыры терең 
өркениеттік көзқараспен қарауымыз керек. 
Бұл – өте маңызды. Сонда ғана халқы-
мыздың өткеніне, бүгіні мен болашағына 
мүлде жаңа көзқарас пайда болады. Қазір 
отандық тарих ғылымының және біздің 
зияткерлеріміздің алдында төл тарихымыз 
туралы түсінікті жаһандық өркениет пара-
дигмасы тұрғысынан кеңейту міндеті тұр.
Ашығын айтсақ, көптеген ғалымдар мен 
қоғам белсенділері әлі күнге дейін Қа-
зақстанның жылнамасына ұлттың жадына 
жара салған тарихи оқиғалар тұрғысынан 
қарайды. Бұл жағдай төл тарихымызға 
көзқарас ауқымын тарылтады. Біз барынша 
кең әрі терең ойлауымыз қажет. Осы сәтті 
пайдалана отырып, кеңестік кезеңге қа-
тысты біржақты талдаулар мен пайым-
даулардан сақтандырғым келеді. Менің пі-
кірімше, біз үшін бұл ортақ тарихтың 
күңгірт тұстары болды, бірақ жарқын 
тұстары да бар. Мұны дұрыс түсіну керек. 
Әйтпесе, біз әлеуметтік-саяси даму жолын-
да салдары ауыр соғатын адасудың құр-
сауында қалуымыз ықтимал. Аз зерттелген 
немесе мүлде зерттелмеген тақырыптарды 
ғана зерделеу жеткіліксіз. Біз Қазақстанды 
әлем өркениетінің дербес бөлігі ретінде 
танытуымыз керек. Қазақ халқының әмбе-
бап әрі бірегей өмірлік тәжірибесін толық 
ашып көрсету маңызды. Бұл қазіргі Қа-
зақстанның миссиясын терең түсінуге сеп-
тігін тигізеді. Көшпенділер өркениетінің 
бесігі болу дегеніміз – өз еліңнің өткенін 
есте сақтау ғана емес. Сонымен бірге, бұл 
– түрлі халықтар мен мәдениеттерді, 
дәуірлер мен кеңістіктерді ортақ игілік 
үшін жұмылдыру деген сөз. Тарихымыздың 
әр белесі бізге бөлінуді емес, бірігуді, қи-
ратуды емес, жасампаз болуды үйретіп 
келеді. Сондықтан Қазақстан Ұлы дала жү-
регі ретінде бүгін де өзінің тарихи мис-
сиясын жалғастыра беруі керек. Көне за-
маннан келе жатқан көшпенділер дәстүрі 
елді артқа тартатын емес, болашаққа 
бастайтын мықты қуат көзі болуға тиіс. 
Дей тұрғанмен, тарихты аңызға айнал-
дырып, ескі заманның шырмауында қалып 
қоюға да болмайды. Тарихи-мәдени мұра-
мызды ХХІ ғасырға сай жаңғыртып, жүйелі 
түрде дәріптеуіміз қажет. Ғылыми зерттеу-
лер жүргізу, тарихи ескерткіштерді қал-
пына келтіру, археологиялық қазба жұмыс-
тарын жандандыру, музей ісін дамыту, 
шетел мұрағаттарын зерделеу, салт-дәс-
түрімізді жаңғырту – осы жұмыстың бәрін 
бір жоспарға келтіру керек.

Құрметті жиынға қатысушылар!
Біз Ұлттық құрылтайдың отырыстарында 

үнемі әлеуметтік және мәдени-гумани-
тарлық мәселелерге қатысты маңызды ше-
шімдер қабылдап қана қоймай, ел да-
муының басқа да бағыттары бойынша 
басты басымдықтарды айқындаймыз. 
Аймақтардағы экономиканың өркендеуіне 
серпін беретін жаңа мүмкіндіктерге жол 
ашу және өңірлердің даму деңгейіндегі 
теңсіздікті жою – қазір мемлекет алдында 
тұрған негізгі міндеттің бірі. Биыл эко-
номиканың нақты секторына жұмсалатын 
қаржы көлемін екі есеге жуық көбейтіп, 8 
триллион теңгеге дейін жеткізу жоспар-
ланып отыр. Алдағы жылдары Үкімет 
нақты секторға бөлінетін қаржы көлемін 10 

триллион теңгеге дейін жеткізуге тиіс. Бұл 
жерде бизнесті қолдаудың елімізде бұрын-
соңды болмаған ауқымды шаралары ту-
ралы айтылып отыр. Сондықтан биліктің, 
Үкіметтің бизнеске қысым көрсетіп жат-
қаны жөніндегі әңгімелер мүлде негізсіз. 
Бизнес әрдайым Үкімет назарында болған, 
алдағы уақытта да тыс қалмайды. Қазір 
бүкіл елімізде ірі инфрақұрылымдық жо-
балар жүзеге асырылып жатыр. Атап айт-
қанда, 2025-2026 жылдардың өзінде Қа-
шаған кенішінде газ өңдеу зауытын, 
сонымен бірге, «Талдықорған – Үшарал» 
магистральді газ құбыры мен «Бейнеу–
Бозой-Шымкент» газ құбырының екінші 
желісін іске қосу көзделген. Үкімет Қы-
зылорда және Түркістан облыстарында бу-
газ құрылғысына негізделген электр стан-
сасы салуды жоспарлап отыр. Алматыдағы 
ЖЭО-2 және ЖЭО-3 жаңғыртылатын 
болады. «Кендірлі» демалыс аймағында су 
тұщытатын зауыт жұмыс істей бастайды. 
Кәсіпорын Жаңаөзен қаласы тұрғындарын 
ауыз сумен тұрақты қамтамасыз етеді.
Қарағандыда және Екібастұзда болат қо-
рытатын зауыттар, Жамбыл облысында 
минералды тыңайтқыш өндіретін химия 
кешені пайдалануға беріледі. Алматы қала-
сында және Қостанай облысында автокөлік 
зауыттары ашылады. «Достық-Мойынты» 
темір жол учаскесінің және Алматы бекетін 
айналып өтетін темір жол желісінің құ-
рылысы аяқталады. «Қызылжар – Мойын-
ты» бағытында жаңа жоба басталады.
Ақтауда Каспий теңізінің жағалауындағы 
контейнер хабы салынып бітеді. «Қорғас – 
Шығыс қақпа» ЕЭА аумағында халық-
аралық әуежай жұмыс істей бастайды. 
Зайсан, Катонқарағай мен Кендірлі дем-
алыс аймақтарында да әуежай ашылады.
Каспий теңізінің ұлтанымен талшықты-
оптикалық байланыс желісі тартылады, 
бұл қадам Еуропа мен Азия арасында 
цифрлық дәліз жасауға мүмкіндік береді.
Еліміздің автокөлік жолдары желісін 
дамыту жұмысының мән-маңызы өте зор.
Осы тұста тағы бір маңызды инфрақұ-
рылымдық жоба қолға алынатыны туралы 
жариялағым келеді. Мен Үкіметке Астана-
дан Арқалық, Торғай және Ырғыз арқылы 
Транскаспий халықаралық көлік дәлізіне 
тура шығатын автокөлік жолының құры-
лысын бастауды тапсырдым. Жаңа күре 
жол орталық және батыс аймақтардың 
арасын 560 шақырымға қысқартады. Бұл – 
тұтас Торғай өңірінің дамуына тың серпін 
беретін ауқымды жоба. Бұдан бөлек, Арқа-
лықтағы әуежайды қалпына келтіріп, жаңа 
аэровокзал салған жөн. Бұл жоба ішкі көлік 
қатынастарын едәуір жақсартады. Сондай-
ақ орталық аймақтағы ауыл шаруашылығы 
жерлерін игеруге және мал шаруашылығын 
дамытуға тың серпін береді. Елімізде ма-
шина жасау, металлургия, мұнай-химия, 
агроөнеркәсіп және көлік-логистика сала-
ларында мұндай жобалар аз емес.Алдағы 
төрт жыл ішінде елімізде жыл сайын 200-ге 
жуық инвестициялық жоба іске қосылып 
отырады. Осы арқылы біз мемлекеттің 
жаңа индустриялық қалыбын жасап, көлік-
транзит әлеуетін нығайта түсеміз. Біздің 
мемлекетімізге ірі инфрақұрылымдық жо-
балар өте қажет. Ауқымды жобалар аймақ-
тардың экономикалық мүмкіндігін артты-
рады. Мыңдаған жаңа жұмыс орнын ашып, 
азаматтардың әл-ауқатын жақсартуға ық-
пал етеді. Жалпы айтқанда, ірі жобаларды 
жүзеге асыру – еліміздің осы аймақтағы 
көшбасшылық рөлін арттыратын бірден-
бір жол. Біз 2022 жылы жаңадан үш облыс 
құрып, осы аймақтардың дамуына күшті 
серпін бердік. Бұл ақыры дұрыс шешім 
болды. Әлеуметтік-экономикалық көрсет-
кіштер едәуір артты, инвестиция келе 
бастады. Соның арқасында жергілікті тұр-
ғындардың тұрмыс сапасы да жақсара 
түсті. Дегенмен Үкімет жаңа облыстардың 
ахуалын бақылауда ұстауға тиіс. Оларға 
көмектесу қажет. Менің тапсырмаммен 
Абай және Шығыс Қазақстан облыстарында 
шекара маңындағы бірнеше аудан қалпына 
келтірілді. Мұны жұрт өте жақсы қабыл-
дады. Жаңа аудандарда тіршілік жанданды, 
инфрақұрылым жақсара бастады. Ауылды 
дамыту тұжырымдамасында шекаралық 
аумақтарға қатысты жұмыстың негізгі 
бағдары айқындалған. Шеткері жатқан 
елді-мекендердің ахуалы ел іргесінің бекем 
болуына тікелей әсер етеді. Бұл – стра-
тегиялық маңызы бар мәселе. Сондықтан 

осы бағыттағы жұмысты белсенді түрде 
жалғастыру керек. Amanat партиясы 
шекара маңындағы аудандарды дамытуға 
қатысты жаңа заң қабылдауды ұсынып 
отыр. Үкіметке депутаттармен бірге бұл 
бастаманы жан-жақты қарастыруды тап-
сырамын. Әдетте шекара маңындағы 
аудандар арқылы маңызды көлік-логистика 
дәліздері өтеді. Биыл автокөліктерге арнал-
ған 9 кеден бекетін жаңғырту жұмыстарын 
аяқтау керек. Соның нәтижесінде, мұндай 
бекеттердің  өткізу мүмкіндігі 6 есе артады. 
Бұл жоба еліміздің транзиттік әлеуетін 
нығайтуға едәуір үлес қосады. Аймақ-
тардың дамуындағы алшақтықты жою 
үшін нақты стандарттарға сүйене отырып 
инфрақұрылым, әлеуметтік қамсыздандыру, 
экологиялық көрсеткіштер және басқа да 
маңызды өлшемдер бойынша артта қалған 
өңірлерді анықтау қажет. Орталықтың 
күш-жігерін осындай алшақтықты жоюға 
жұмылдыру керек. Сол үшін қазір Өңір-
лерді дамыту тұжырымдамасы әзірленіп 
жатыр. Құжатта аймақтар арасындағы 
теңсіздікті жоюға және мекемелер ара-
сындағы өзара іс-қимылды жақсартуға 
бағытталған тың тәсілдер қарастырылады.
Өңірлердің іс-қимылы нақты салаға жа-
уапты мемлекеттік органдардың респуб-
ликалық деңгейде атқарып жатқан жұмыс-
тарына сәйкес жүргізілуі қажет. Іс-шаралар 
үйлесімді болуға тиіс. Бұл – барлық салаға 
қатысты мәселе. Мысалы, солтүстікке 
көктем енді келіп жатыр. Қар еріп, елді 
мекендерді қарғын су басу қаупі туын-
дайды. Былтырғы тасқыннан орталық та, 
жергілікті билік те тиісті қорытынды жа-
сады деген тиісті ақпаратты алып жатыр-
мын. Жаз шыққан соң өрт қаупі күшейеді. 
Табиғат апаттарының алдын алу, сақтану 
шаралары үнемі назарда болуы керек. Мен 
жаппай цифрландыру мен жасанды ин-
теллектіні барлық салаға кеңінен енгізу 
мәселесіне үнемі назар аударамын. Қазір 
қай елдің жаңа технологияларды өз пай-
дасына жарата алатыны, қай елдің көш 
соңында қалатыны анықталып жатқан 
шешуші кезеңге қадам бастық. Эконо-
миканың барлық саласы және еңбек на-
рығы жасанды интеллектінің тікелей қа-
тысуымен түбегейлі өзгеріп жатыр. 
Адамзат тіршілігінің мәні мен қалыбы 
басқаша сипат алып барады. Осы орайда, 
инновациялар экономикасы деген жаңа 
құбылыс пайда болды. Онда өзгеше ойлау 
қабілеті, шығармашылық тұрғыдағы жаңа-
шылдық және әлеуметтік дағдылар ал-
дыңғы қатарға шығады. Жасанды интел-
лектіні қолдану бюджет қаражатын 
пайдалану тиімділігін барынша арттыруға, 
салық және кеден ісін жүргізудің сапасын 
жақсартуға, мемлекеттік сатып алу саласын 
оңтайландыруға, сондай-ақ азаматтар мен 
мемлекет арасындағы өзара іс-қимыл 
үрдістерінің бәрін одан әрі жеңілдетуге 
мүмкіндік береді. Сол себепті цифрландыру 
және жасанды интеллект мәселелерімен 
жеке өзім айналысып жатырмын. Шетелдік 
мамандармен, кәсіпкерлермен кездесіп 
жүрмін. Жүздесулердің барлығы ресми 
жариялана бермейді. Бірақ бұл мәселе 
менің бақылауымда. Таяу арада, мүмкін 
жыл соңына дейін Астанада Smart city 
жобасы енгізілгенін хабарлаймыз. Бұл істе 
БАӘ, АҚШ компанияларымен ынтымақ-
тастық орнаттық. Қытайдың құрылым-
дарымен де тығыз қарым-қатынас жолға 
қойылған. Дәл осы бағытта Қазақстан 
нақты прогреске қол жеткізеді деп ой-
лаймын. Құзырлы мемлекеттік органдар 
сарапшылармен және ІТ-мамандармен 
қоян-қолтық жұмыс істей отырып, артық 
шығындарды азайтуға, барлық саланың 
ашықтығын қамтамасыз етіп, өнімділігін 
арттыруға арналған тың тәсілдер іздеп 
тауып, оны қолданысқа енгізіп отыруға 
тиіс. Мен бұл мәселені ерекше бақылауда 
ұстаймын. Экономиканың барлық саласына 
цифрлық технологиялардың енгізілуі елі-
міздің бәсекеге қабілетін арттыратын ең 
басты фактор болуға тиіс. Бұл жерде 
цифрлық активтер индустриясы мен блок-
чейн технологиясын дамыту маңызды рөл 
атқарады. Цифрлық активтердің заңды 
айналымын қамтамасыз ету, криптоайыр-
бастау қызметін жүргізу және цифрлық 
майнингке инвестиция тарту үшін осы 
саланы реттеу ісін ырықтандыруда шұғыл 
шаралар қабылдау қажет. Бұл қадам 
еліміздің осы аймақтағы цифрлық қаржы 

технологияларының орталығы ретіндегі 
рөлін арттырады. Сондай-ақ цифрлық ак-
тивтердің көлеңкелі айналымын азайтуға 
мүмкіндік береді әрі салық түсімін кө-
бейтуге септігін тигізеді. Мұнда Америка 
ашып отырған жоқпын, Президент Трамп 
басқаратын АҚШ әкімшілігі осы бағытқа 
ден қойды. Біз мұны ескеруіміз керек.
Қазіргі заманда экономика инновацияға 
негізделуі керек екені сөзсіз.Біз ғылымды 
дамыту, соның ішінде қолданбалы зерт-
теулер жүргізу үшін көп жұмыс істеп 
жатырмыз. Ғылыми жаңалықтарды ком-
мерцияландыруға, ғылым мен өндірістің 
байланысын күшейтуге баса мән беріліп 
отыр. Дегенмен Қазақстанда әлі күнге 
дейін бірде бір ғылым қалашығы жоқ.
Алматы іргесіндегі «Алатау» инновациялық 
технологиялар паркінің аумағында ғылым 
қалашығын құру туралы идея бар екенін 
білемін. Үкімет осы бастаманы жан-жақты 
зерделеп, тиісті заң дайындауы керек.Ға-
лымдардың пікірінше, тиісті тәжірибесі 
мен дәстүрі бар Курчатов қаласы екінші 
ғылым қалашығы бола алады. Бірақ мы-
наны ескерткім келеді: осы жоспардың бәрі 
шынайы есеп-қисапқа және табанды жұ-
мысқа негізделуге тиіс. Көзбояушылық пен 
көпірме сөзге әбден тойдық. Енді оның 
сұрауы қатты болады. Біз бастама көтеріп, 
кейіннен оны ұмытып кетеміз. Тіпті желге 
ұшады деуге болады. Бұл жазылмас дертке 
айналды. Жоспарда бәрі әдемі, әсіресе, оны 
ғалымдар түзіп жатса, бұл – жақсы. Бірақ 
нақты есеп керек. Оның ішінде бюджеттің 
мүмкіндігі ескерілгені жөн. Бастысы, осы 
жоспарлардың тиімді орындалуы. Сондық-
тан мен ұсыныстың жалпы қабылданғанын 
ескертіп отырмын. Шын мәнінде, ғылым 
қалашығы керек. Оларды Алматыда, Кур-
чатовта салу ақылға қонады. Бірақ Үкімет 
те, ғалымдар мен салалық министрлік те 
нәтиже шығару қажет екенін түсінгені жөн. 
Біз ғалымдарды шетелде тағылымдамадан 
өткізу тәжірибесін енгіздік. Бірақ ғылымға 
мүлде қатысы жоқ ғалымдар шетел асты. 
Мен 78 жасында «Болашақ» бағдарлама-
сымен оқуға барған кісіні білемін. 78 жаста 
қайдағы «Болашақ»? Көп істің соңы 
осындай түсініксіз жағдайларға ұласып 
кетеді. Келесі мәселе. Туризм аймақтардың 
дамуына серпін беретін сала болуға тиіс.
Жергілікті жердегі республикалық және 
халықаралық іс-шаралар өңірлердің турис-
тік әлеуетін арттыруға ықпал етеді. Биыл 
Таразда өтетін «Достастық жәрмеңкесі» 
осындай жобаның бірі болмақ. Жәрмеңкеге 
көптеген елдің қолөнершілері мен ауыл 
шаруашылығы мамандары шақырылды. 
Бұл іс-шара серіктес елдермен экономи-
калық байланысымызды одан әрі күшей-
теді. Сонымен қатар ең көне сауда және 
мәдениет орталығының бірі – Тараз қала-
сының беделін арттыра түседі, облысқа 
жаңа инвестиция тартуға және туристердің 
көптеп келуіне септігін тигізеді. Жалпы, әр 
аймақта жұртшылық асыға күтетін әрі 
дәстүрге айналған осындай маңызды мә-
дени-туристік іс-шаралар өтіп тұрады. Оны 
негізінен демеушілердің қаражаты есебінен 
ұйымдастырған жөн. Іс-шараларды жыл 
бойы жалғасатындай етіп біркелкі бөлу, 
бренд ретінде қалыптастырып, жарнамалау 
қажет. Әрбір оқиға бұқаралық ақпарат 
құралдары арқылы көрсетіліп, ел ішінде 
және шетелдерде жұрт назарына ілігуге 
тиіс. Мұның бәрі адамдардың аймақтарға 
қызығушылығын арттырып, туризмді да-
мытуға мүмкіндік береді. Туризм – бизнес 
пен экономиканың тұтас саласы. Маман-
дарды даярлау қажет. Табиғи байлығымен, 
жан-жануарлар дүниесімен бүкіл әлемге 
танымал еліміздің биологиялық әралуан-
дығын қорғау айрықша маңызды міндетке 
айналды. Кеше жұмыс секциясы кезінде 
«Ауыл» партиясының өкілдері киіктер 
туралы мәселе көтергенін білемін. Ай-
мақтардағы шаруалардан да осыған қа-
тысты өтініштер-хаттар келіп жатыр.Рұқ-
сатсыз аң аулағандарға жазаны күшейту 
үшін менің бастамаммен 2019 жылы заң-
намалық шаралар қабылданды. Осы және 
басқа да жан-жақты шаралардың нәтиже-
сінде еліміздегі киік саны күрт артты. Қазір 
оларға жойылып кету қаупі төніп тұрған 
жоқ. Бірақ енді, басқа мәселе туындады.
Ауыл шаруашылығы зардап шегіп жатыр.
Эпизоотиялық ахуалдың да күрделеніп 
кету қаупі бар. Жалпы, экожүйеге түсетін 

(Жалғасы. Басы 1- 3-беттерде).

(Жалғасы 5-бетте).
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салмақ артты. Үкіметке білікті мамандарды 
жұмылдыра отырып, осы мәселені жан-
жақты зерделеуді және байыпты шешім 
қабылдауды тапсырамын. Біз Балқаш кө-
лінің айналасында Тұран жолбарысының 
популяциясын қалпына келтіруге кірістік. 
Бұл – шаруашылық қызметке байланысты 
шешуге тура келетін көптеген мәселемен 
қатар жүретін күрделі міндет. Келесі ке-
зекте ілбістерді сақтап, оның санын көбей-
туіміз керек. Адамзаттың бүлдіргі іс-
әрекетінің кесірінен Каспий итбалығы, 
қызғылт қоқиқаз және басқа да ерекше 
жан-жануарлар мен өсімдіктер әлеміне қа-
тер төніп тұр. Ащы да болса шындық осы. 
Біз табиғаттың осы бір сыйына барынша 
назар аударып, оны сақтай білуіміз қажет.
Сондықтан Халықаралық биологиялық әр-
алуандықты қорғау қорын құру керек деп 
санаймын. Мен Мемлекет басшысы ретінде 
бұл ауқымды жұмыстың маңызы орасан 
зор екенін көрсету үшін осы қоғамдық 
ұйымға өзім жетекшілік етуге дайынмын.
Бұған қоса, біз тағы бір қазынамыз – 
тазыны халықаралық тізімге енгізе алға-
нымызды айта кеткім келеді. Аң аулайтын 
айрықша қасиеттері бар қазақы иттің 
тұқымын енді бүкіл әлем біледі. Жақында 
мен Парижде Елисей сарайында болдым. 
Франция Президенті Эмманюэль Макронға 
сыйлаған қос тазыны көрдім. Франциялық-
тар тазылардың ерекше қабілетіне тәнті.
Сонымен бірге тазалық мәселесі әрдайым 
назарда болуға тиіс. Былтырдан бері елі-
мізде «Таза Қазақстан» акциясы жүріп 
жатыр. Бастамаға азаматтар жаппай қолдау 
білдірді. Акция жалпыұлттық сипатқа ие 
болды. Күн жылынып келеді, енді жұрт 
сенбілікке шығып, айналасын тазалайды. 
Бұл – өте дұрыс. Мен бұған дейін де 
айттым, «Таза Қазақстан» – жай науқан 
емес. Бұл әр адамның және барша халық-
тың күнделікті дағдысы, өмір салты болуы 
қажет. Баршаңызға мәлім, екі жыл бұрын 
менің тапсырмаммен «Жайлы мектеп» ұлт-
тық жобасы басталды. Жобаның негізгі 
мақсаты мектептегі орын тапшылығын 
жою, сондай-ақ апатты және үш ауысымды 
мектептер мәселесін шешу болды. Ақмола 
облысы ұлттық жоба бойынша салынатын 
барлық мектептің құрылысын бірінші 
болып аяқтады. Аймақта 12 мыңнан астам 
оқушыға арналған жаңа білім ошақтары 
ашылды. Басқа облыстарда құрылыс ба-
рысы мәз емес. Үкімет пен «Самұрық-
Қазына» қоры бұл жұмысты қолға алуы 
керек. Мен таяу арада тексеремін. Биыл 
елімізде 500 мың оқушыға арналған екі 
жүзден астам мектеп салынады. Мына 
жайтты қаперде ұстаған жөн: барлық жерде 
тек «Жайлы мектеп» жобасы аясында мек-
теп салу міндетті емес. Сапалы салынған 
қарапайым мектептерге де сұраныс жо-
ғары. Жуырда Талдықорғанға бардым. Он-
дағы қазақ мектебі қарапайым болса да 
тартымды. Осындай мектептерді барлық 
жерде салу керек. Өйткені «Жайлы мек-
тептер» айтарлықтай қымбат, оны әр об-
лысқа сала берудің қажеті де шамалы.Үш 
жылда 1300, соның ішінде ауылдағы 900 
білім ордасын жаңғырту қажет. Жаңа оқу 
жылына дейін мемлекеттік және жеке-
меншік мектептің барлығы балалардың 
қауіпсіздігін қамтамасыз ететін арнайы 
құралдармен жабдықталуға тиіс. Бүкіл ел 
бойынша медицина инфрақұрылымын ба-
рынша дамыту жұмыстары жалғасады. 
Осы жылдың соңына дейін «Ауылда ден-
саулық сақтауды жаңғырту» ұлттық жобасы 
аясында 188 медицина нысаны салынады.
Риддерде көпбейінді аурухананы, Өске-
менде гематология орталығын, Ақтауда 
жедел жәрдем стансасын, Алматыда Жұқ-
палы аурулар ұлттық ғылыми орталығын, 
Астанада Ұлттық ғылыми онкология ор-
талығының жаңа ғимаратын пайдалануға 
беру қажет. 2026 жылы 32 аудандық ор-
талық аурухананы жаңғырту, сондай-ақ 
Қызылорда және Маңғыстау облыста-
рындағы ауруханаларды салып бітіру 
керек. Жұмысты аяқтау мерзімін бұзуға 
болмайды. Тұрғындарға, әсіресе әлеуметтік 
жағынан осал топтағы азаматтарға баспа-
наның қолжетімді болуы – тұрмыс сапа-
сының жақсарғанын білдіретін негізгі көр-
сеткіш. Былтыр мемлекет осы санаттағы 
адамдар үшін 21 мыңға жуық пәтер сатып 
алды. Соңғы екі жылда бірқатар қалада 
(Семей, Тараз, Кентау, Орал) ерекше қа-

жеттілігі бар адамдарға арналған заманауи 
оңалту орталықтары бой көтерді. 2026 
жылдың аяғына дейін Ақтөбеде, Атырауда, 
Көкшетауда, Шымкентте және Талдықор-
ғанда дәл осындай орталықтар ашу қажет.
Бұдан бөлек, әрбір облыс орталығында 
ерекше қажеттілігі бар, соның ішінде 
аутизмге шалдыққан балаларды оңалту 
және дамыту орталықтарын құру керек.
Өкінішке қарай, дүние жүзінде осындай 
диагнозы бар балалардың саны жылдам 
өсіп барады. Мұндай жағдай Қазақстанда 
да бар. Аталған дертке шалдыққан бала-
лардың ата-аналары Астанаға барып, ем 
алуға мәжбүр. Үкімет пен әкімдерге осы 
мәселені шешуге дереу кірісуді тапсыра-
мын. Әр облыс орталығында ерекше қа-
жеттілігі бар, аутизм дертіне шалдыққан 
балаларға арналған нысандар болуы керек.
Демеушілердің және «Қазақстан халқына» 
қорының көмегімен осы маңызды жұмыста 
белгілі бір ілгерілеу бар.Үкімет пен әкімдер 
бұл шаруаны жандандыруы қажет.Қа-
зақстанда ерекше қажеттілігі бар әрбір 
баланың толыққанды білім алуға мүм-
кіндігі болуы керек. Бұл – өте маңызды 
мәселе. Сондықтан жыл соңына дейін 
осындай балаларға жан-жақты қолдау 
көрсету ісін реттейтін жаңа заң әзірлеу 
керек. Ұлттық құрылтайдың отырыстарын 
әр облыста өткізудің ұтымды тұсы бар. 
Алқалы жиында аймақтың дамуына қа-
тысты өзекті мәселелер де қаралады. Менің 
тапсырмаммен бүгінгі басқосуға Ақмола 
облысының бір топ азаматы қатысып отыр. 
Олардың ішінде ардагерлер, зиялы қауым 
өкілдері, қоғам белсенділері, кәсіпкерлер 
мен жастар бар. Мен осы аймақтың да-
муына айрықша мән беремін. Жалпы, об-
лыстың экономикалық-әлеуметтік жағдайы 
жақсы. Бұл мәселе бойынша маған әкім 
Марат Ахметжанов есеп берді. Енді Ақ-
мола облысындағы кейбір бастамалар мен 
жобаларға назар аударғым келеді. Өздеріңіз 
білесіздер, мен 2025 жылды «Жұмысшы 
мамандықтары жылы» деп жарияладым.
Бұл – кәсіптік және техникалық білім беру 
саласын жаңғыртуға және жұмысшы ма-
мандардың қоғамдағы беделін арттыруға 
арналған маңызды шешім. Жастардың 
мүмкіндігін арттырып, кәсіби бағыт-бағдар 
беруге баса назар аудару қажет. Олардың 
сұранысқа ие жұмысшы мамандықтарды 
меңгеруіне жағдай жасау керек. Бұл – өңір 
басшыларының бәрінің міндеті. Жастардың 
заман талабына сай білім алуын қамтама-
сыз ету үшін Үкімет пен облыс әкімдігі 
Қосшы қаласында халықаралық деңгейдегі 
колледж ашуы керек. Қаланың Астана ір-
гесінде тұрғанын және тұрғындарының 
саны тез өсіп келе жатқанын ескерсек, бұл 
– өте өзекті мәселе. Қазірдің өзінде алыс-
жақын шетелдерге кеңінен танымал Бура-
бай жерінің мол мүмкіндіктері бар. Осы 
курорттық аймақты дамытудың 2029 жылға 
дейінгі кешенді жоспары қабылданды. 
Оны жүзеге асыру үшін шамамен 140 
миллиард теңге бөлінеді. Қаржының жар-
тысына жуығы – жеке инвестициялар.
Үкімет пен облыс әкімдігі құжатта көр-
сетілген міндеттерді сапалы орындауға 
тиіс. Ең алдымен Щучинск-Бурабай 
курорттық аймағындағы инфрақұрылымды 
дамыту қажет. Барлық экологиялық талап-
тар қатаң сақталуға тиіс. Туристерге әлем-
дік стандарттарға сай қызмет көрсетілуі 
керек. Жаңадан салынатын Конгресс-ор-
талық Бурабайдың бетке ұстар орны болуы 
қажет. Орталық іске қосылатын болса, 
демалыс аймағына жұрттың қызығушы-
лығы да арта түседі. Сондай-ақ туристік 
маусымнан тыс уақытта адамдар көптеп 
келе бастайды. Үкімет пен әкімдікке осы 
мәселені тыңғылықты қарастыруды тапсы-
рамын. Облыстың орасан зор туристік 
әлеуеті Шучинск-Бурабай аумағымен ғана 
шектелмейді. Демалыс аймағы ретінде 
мүмкіндігі мол Зеренді, Сандықтау, Ақкөл 
және басқа да жерлерді жан-жақты дамыту 
қажет. Аймақтағы көрікті әрі киелі орын-
дардың бәрі өзара кіріктіріліп, үйлесті-
рілген ауқымды туристік кластер қалып-
тастыру маңызды. Бұл ретте жеке туристік 
нысандар салу үшін жер телімдерін бөлген 
кезде заңның сақталуын мұқият қадағалау 
керек. Облыстағы ерекше табиғи-климат-
тық жағдай заманауи сауықтыру кешен-
дерін ашуға зор мүмкіндік береді. Спорт-
тың түрлі саласынан, әсіресе, қысқы 
спорттан ұлттық құрамаларды даярлау 

үшін өңірдегі спорт базаларын дамыта 
беру керек. Ақмола облысының өкілдері 
қысқы спорт түрлері бойынша әлемдік 
және құрлықтық бәсекелерден ел қор-
жынына жүлде салуға үнемі мол үлес 
қосып жүр. Елімізде футболды дамытуға 
баса мән беру керек деп санаймын.Де-
меушілер қаржысы есебінен облыстық 
стадиондардың көпшілігін жаңғырту қажет 
немесе жаңа футбол стадиондарын салуды 
қолға алған жөн. Бұл мәселені бақылауда 
ұстаймын. Әрбір облыс, аудан орталығында, 
кент пен ауылда балаларға арналған футбол 
алаңы болуға тиіс. Бұл – алдағы екі жылдың 
міндеті. Оның орындалуын тексереміз.
Сонда ғана біз бүкіл әлемге танымал әрі 
әлеуметтік, бұқаралық спорт саналатын 
осы ойынды жаңа деңгейге көтере аламыз.
Балаларды, жасөспірімдерді футболға қы-
зықтыру арқылы лудомания, нашақорлық 
мәселесін біршама шешуге болады. Осы 
салаға жауапты министрлік, Футбол феде-
рациясы, жергілікті атқарушы органдар, 
кәсіпкерлер клубтық футболды коммер-
цияландыруға нақты кірісуі керек. Клубтар 
облыстық бюджеттерге ғана арқа сүйемей, 
шетелдердегі секілді өздері де табыс 
табуды үйренуі керек. Сондықтан мен кә-
сіпкерлерді клубтық футболға бизнес 
ретінде қарауға шақырамын. Футбол клуб-
тары жекеменшікке өтпей, іс алға баспайды. 
Бұл – әлемдік тәжірибе. Клубтар жеке-
меншік болса, шетел спортшыларын ша-
қыру құқығына ие болады. Спортты на-
сихаттау, оны әсіресе балалар мен 
жасөспірімдер арасында дәріптеу – ұлт 
саулығының кепілі. Соңғы жылдары мем-
лекет қолдауының нәтижесінде балалар 
спорты қарқынды дами бастады. Бірақ бұл 
– жеткіліксіз. Сондай-ақ бизнес өкілдері 
өскелең ұрпақты дене шынықтыруға және 
спортқа баулу ісіне зор үлес қоса алады деп 
ойлаймын. Астанада шығармашылыққа 
арналған үйірмелерді де, жекелеген спорт 
секцияларын да ашып, көпке үлгі болып 
отырған жекеменшік Балаларды дамыту 
орталығы бар. Бұл тәжірибені басқа 
аймақтарда да қолданған жөн. Мемлекет 
барлық аймақта спорт инфрақұрылымын 
дамытуға баса мән береді. Биыл Астанада 
Ұлттық спорт университетінің, Түркістанда 
ескек есу спортына арналған каналдың, 
Қызылордада футбол стадионының, Жетісу 
облысында дене шынықтыру-сауықтыру 
кешенінің, Оралда ерекше қажеттілігі бар 
адамдарға арналған спорт кешенінің құ-
рылысы аяқталады. Биыл Көкшетауда көп-
функционалды спорт кешенінің құрылысы 
басталады. Бұл Қазақстанда теңдесі жоқ 
орталық болмақ. Осы жобаны арнаулы 
мемлекеттік қордан, яғни заңсыз активтерді 
қайтару есебінен қаржыландыру керек. 
Үкіметке осы мәселені пысықтауды тап-
сырамын. Үш жылдың ішінде екі триллион 
теңгеден астам заңсыз активтер елге қай-
тарылды. Бұл қаржының аймақтардағы 
өзекті экономикалық және әлеуметтік мә-
селелерді шешуге жұмсалып жатқаны өте 
маңызды. «Қуатты аймақтар – қуатты ел» 
ұстанымы – менің саяси бағдарымдағы 
мызғымас қағиданың бірі. Үкімет осы 
қағиданы негізге ала отырып, облыстардың 
еншісіндегі әлеуметтік салықты сақтап 
қалу туралы шешім қабылдады. Алайда 
облыс әкімдері бюджет қаржысын үнемдеп, 
тиімді пайдалануы керек. Елге пайдасы 
тиетін әлеуметтік маңызы бар жобаларға 
басымдық беру қажет. Бүгін айтылған 
бастамалар мен жобалар аймақтардың 
біркелкі дамуына ықпал етіп, еліміздің 
одан әрі өркендеуіне жол ашады деп 
сенемін.

Құрметті отандастар!
Әлемдегі ауқымды өзгерістерге баршамыз 

куә болып, тіпті, оған өзіміз де қатысып 
жатырмыз. Бұл үрдістің жалғаса берері 
сөзсіз. Басты халықаралық мәселелерді 
шешуге қатысты жаңа пайымдар мен нар-
ративтер, ерекше көзқарастар мен тәсілдер 
пайда болды. Бұрын-соңды болмаған қақ-
тығыстар, ушыға түскен сенім дағдарысы, 
қадір-қасиеті кете бастаған халықаралық 
құқық, экономикалық шайқастар қазіргі 
әлемнің басты сипатына айналды. Мұның 
бәрі жаңа технологиялық қалып орныққан, 
маңызды ресурстар үшін талас-тартыс кү-
шейе түскен, өндіріс және сауда-логис-тика 
байланыстары қайта құрылып жатқан, тех-
ногендік және табиғи апаттар туындаған 
кезеңге тұспа-тұс келіп отыр. Беделді сая-

саткерлер мен сарапшылар «дүние жүзі 
жаппай берекесіздік жайлаған немесе бо-
лашағы бұлыңғыр жаңа заманның қар-
саңында тұр» деген пікір білдіре бастады.
Басқаша айтқанда, әлемдегі ескі тәртіп 
күйреп жатыр, ал жаңа дәуірдің сұлбасы 
әлі нақты айқындалған жоқ.Көз алдымызда 
тарихтың жаңа айналымы басталып жатыр.
Жаһандану үдерісінің мән-маңызы жоға-
лып барады. Мемлекеттік ұлтшылдық, 
ықпал жүргізетін аумақтарды бөліске салу, 
әлемдік саясатта аймақтарға бөліну үрдісі 
алдыңғы қатарға шықты. Демократиялық 
моральдық делініп жүрген құндылықтар, 
оның ішінде ЛГБТ көптеген елге ондаған 
жыл бойы таңылып келді. Осындай желеу-
мен халықаралық үкіметтік емес қорлар 
мен ұйымдар көптеген елдің ішкі ісіне 
негізсіз араласты. Оның түпкі мақсаты бар 
болғаны ұрлық, яғни сан миллиардтық 
бюджетті қалтаға басу екен. «Даму мен 
демократия», «адам құқықтары», «баспасөз 
бостандығы», «сыбайлас жемқорлыққа 
қарсы күрес» деп ұрандатып жүргендердің 
бәрінің дерлік жеке байлығы жалақысының 
мөлшеріне еш сай келмейді. Сондықтан 
Президент Трамп бастаған Америка әкім-
шілігінің жаппай қызмет бабын асыра 
пайдалануға қатысты оқиғаларды анық-
тауға және «тұңғиық мемлекет» ұғымына 
тән саяси екіжүзділікті әшкерелеуге, дәс-
түрлі моральдық құндылықтарды қалпына 
келтіруге бағытталған жұмыстары қолдауға 
лайық. АҚШ-та жасалып жатқан шаруаның 
бәрі бүкіл әлемге тікелей әсер ететіні 
баршаға мәлім. Біз тарих, дәстүр және 
қазіргі заман құндылықтарын әрдайым бір-
дей ұстанып келеміз. Жұртты саяси 
прагматизмге шақырып, қоғамда Заң мен 
тәртіпті орнықтыру маңызды екенін бұ-
рыннан айтып жүрміз. Қазір әлемде болып 
жатқан оқиғалар біздің бағдарымыздың 
дұрыс екенін көрсетті. Әрине, шетелдегі 
жағдайды үнемі ескеріп отыру маңызды. 
Бірақ біз алдымен өз еліміздің ішкі мә-
селелеріне ден қоюымыз керек. Біз ұлттық 
мүддемізді қорғау үшін алдағы уақытта да 
ұтымды әрі байыпты әрекет етуіміз қажет. 
Талай заманнан келе жатқан өкпе-ре-
ніштерден, өткенге құр мақтанудан және 
бәрін орынсыз сынап-мінеуден арылу 
қажет. Әлеуметтік масылдық пен саяси 
таяздыққа мейлінше жол бермеуге тиіспіз. 
Шектен шығып, тым асыра сілтейтін көз-
қарастарға барынша тосқауыл қойған жөн. 
Өйткені бұл дүние ақ пен қарадан ғана 
тұрмайды. Кез келген мәселеде өзгелерді 
айыптап, қара бұлтты төндіре беруге 
болмайды. Қоғам санасындағы осындай 
құбылыстар ұлтымызды идеологиялық 
және мәдени тұрғыдан әлсіретеді. Тіпті, 
еліміз қазіргі қатігез әлемде өзгелерге жем 
болуы мүмкін. Бір сөзбен айтсақ, біздің 
ұлттық ой-санамыз мықты болуы керек.
Жаһанды белгісіздік жайлаған бұлыңғыр 
заманда бәсекеге барынша қабілетті болу 
үшін барлық жағынан кемел ұлт болуымыз 
қажет. Бұл – өркениетті, икемді, мақсатшыл 
жұрт болу деген сөз. Біз үшін ешкім 
елімізді дамытып, көркейтіп бермейді.
Қазақстан өз азаматтарымызға, яғни бізге 
ғана керек.Біз өз мүмкіндігіміз бен күш-
қуатымызға арқа сүйеуіміз қажет. Сон-
дықтан ұлт ретінде алға басуға не кедергі 
болса, соның бәрінен арылып, сапалы ұлт 
болуға тиіспіз. Елімізді жаһанға жайылып 
келе жатқан өзгерістерге дайындап, Қа-
зақстанды кез келген сын-қатерге төтеп 
бере алатын қуатты мемлекет етуіміз керек.
Бұл – менің Президент ретіндегі басты 
миссиям. Бұл – тұтас ұлтымызға ортақ 
маңызды міндет. Әр азамат мына бір 
қарапайым қағиданы терең ұғынуға тиіс: 
бір орында тұрып қалмай, үнемі өзін 
жетілдіре білген адам міндетті түрде 
табысқа жетеді. Бәсекеге қабілетті ұлт 
дегеніміз – осы.Біз қолға алған реформалар 
елдің дамуына зор серпін берді. Қоғамның 
өзгерістерге деген үмітін оятып, әділдікке 
деген сенімді қалпына келтірді. 2019 
жылдан бері Қазақстан экономикасының 
нақты өсімі 15,6 пайыз болды. Еліміздің 
ішкі жалпы өнімі 288 миллиард долларға 
жетті, ал жан басына шаққандағы ішкі 
жалпы өнім 46 пайызға дейін артып, 14 
мың доллардан асты. Сыртқы сауда айна-
лымы 45 пайызға жуық өсіп, 140 миллиард 
доллар болды. Негізгі капиталға салынатын 
инвестиция бір жарым есеге ұлғайды. 

(Жалғасы. Басы 1-3-4 беттерде).

(Жалғасы 6-бетте).
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Былтыр оның көлемі 19 триллион теңгеден 
асты. Инвестиция білім-ғылым саласына 5 
еседен астам, көлік саласына 3 есеге жуық, 
денсаулық сақтау және әлеуметтік қызмет 
көрсету саласына 3,5 есе көп салынды. 
Осы уақытта 500-ден астам мектеп бой 
көтерді. Көптеген денсаулық сақтау, спорт 
және басқа да әлеуметтік нысандар 
ашылды. 4400 шақырымға жуық автокөлік 
жолдары салынды және жөнделді. Жаңа 
темір жол желілері пайдалануға берілді. 
Ондаған өндіріс орны іске қосылды.
Мемлекет ауыл еңбеккерлерін қолдауды 
барынша күшейтті. Былтыр күзде 27 мил-
лион тонна астық жинап, рекордтық 
көрсеткішке қол жеткіздік. Кәсіпкерлікті 
дамытуға әрдайым баса назар аударылады.
Тұрғын үй құрылысының қарқыны едәуір 
өсіп, былтыр 19 миллион шаршы метр 
баспана пайдалануға берілді. Бұл да – 
бұрын-соңды болмаған жетістік. 2019 жыл-
дан бері елімізде 250-ден астам жатақхана 
салынды. Соның нәтижесінде орын тап-
шылығы 6 есе қысқарды. Студенттер саны 
ұдайы көбейіп, жоғары оқу орындарында 
624 мың азамат білім алып жатқанына 
қарамастан, осыған қол жеткізе алдық. Бұл 
– жоғары көрсеткіш. Еліміздің 90 мыңнан 
астам азаматы шетелде оқиды. Бұл біздің 
қоғамның ашықтығын көрсетеді. Азамат-
тарымыз демалу үшін шетелге жиі 
шығатын болды. Біздің көк төлқұжатымыз 
әлемдегі 92 мемлекеттің аумағына визасыз 
емін-еркін кіруге мүмкіндік береді. Қа-
зақстан – халықаралық аренада зор 
құрметке ие мемлекет, біздің елімізді «орта 
держава» деп атайтын болды. Біріккен Ұлт-
тар Ұйымының Бас Ассамблеясы Алматыда 
Орталық Азия мен Ауғанстан үшін Ор-
нықты даму мақсаттары жөніндегі Біріккен 
Ұлттар Ұйымының аймақтық орталығын 
ашу туралы қарар қабылдады. Осы шешім 
еліміздің әлемдегі ықпалы мен беделі зор 
екенін аңғартады. Бұл деректер бәріміз бір 
ел болып атқарған жұмыстың бір парасын 
ғана көрсетеді. Біз барлық сын-қатерді 
сенімді түрде еңсеруді және мәселенің 
бәрін байыппен, іскерлікпен шешуді үй-
рендік. Ешқашан популизмге, менмендікке 
және жалған ұранға жол берген жоқпыз.
Әрдайым әділ диалог орнатуға ұмтылдық, 
қиындықтар пен қауіп-қатерлерді жасыр-
май, турасын айттық. Нақты ахуалды 
боямасыз көрсеттік, бос уәде де берген 
жоқпыз. Ащы шындық бәріне бірдей ұнай 
бермейді. Бірақ мұндай қадам жағдайға 
тура қарап, жалған үмітке алданбау үшін 
керек. Әдемі сөйлеп, уәдені үйіп-төккендер 
емес, мақсат жолында үздіксіз алға 
ұмтылып, жұртқа жаға бермесе де, аса 
маңызды шешім қабылдай білетіндер 
табысқа жетеді. «Еңбек жолы мұратқа 
жеткізеді». Бұл – біз атқарып жатқан 
жұмыстың басты қағидасы. Қазір геосаяси 
ахуал ушығып тұр. Мұндай кезде ел бір-
лігін, қоғамдағы татулық пен тұрақтылықты 
көздің қарашығындай сақтауымыз керек. 
Бұл – тұрақты дамуға қажетті ең басты 
шарт. Еліміз терең әрі жан-жақты 

реформаларға енді ғана кірісті. Алдымызда 
күрделі жол тұр. Біз озық ойлы ұлт ретінде 
тек қана алға қарауымыз керек. Алдағы 
бірнеше он жылдыққа көз тігіп, ауқымды 
шаруаларды кезең-кезеңімен атқаруымыз 
қажет. Біз ұзақ мерзімге арналған мақсатқа 
ұмтылуымыз керек. Келешегіміз қандай 
болуы керек екенін нақты білуге тиіспіз. 
Себебі дұрыс мақсат қоя білсек қана, 
табысқа жете аламыз. Тәуелсіздігіміздің 40 
жылдығы жақындап келеді. Осы маңызды 
белеске қандай жетістікпен жетерімізді, 
оған дейін қандай тарихи міндеттерді 
орындауға тиіс екенімізді нақты білу 
маңызды. Біз шындыққа тура қарауымыз 
керек. Еліміз бәрінен оза шауып, барлық 
салада және барлық бағытта бірінші 
қатарда бола алмайтынын түсінуіміз қажет.
Сондықтан біз өзіміздің басқалардан басым 
түсетін мықты тұстарымызды жақсы білуге 
тиіспіз. Меніңше, Қазақстанның кемінде 
төрт салада орасан зор мүмкіндіктері бар. 
Атап айтқанда, цифрландыру ісі мен 
жасанды интеллект, көлік тасымалы, 
энергетика, агроөнеркәсіп кешені сала-
ларында елімізді қамтамасыз етіп қана 
қоймай, аймақтық, тіпті, жаһандық ауқым-
да ықпалымызды жүргізе аламыз. Бұл 
қатарға адам капиталын да қосуға болады.
Цифрландыру және жасанды интеллектіні 
қолдану ісінде еліміз зор жетістікке жете 
алады. Біз қазірдің өзінде Біріккен Ұлттар 
Ұйымының Электронды үкіметтің даму 
деңгейі жөніндегі рейтингінде 190 мем-
лекеттің ішінен алғашқы 25 елдің қатарына 
кіріп тұрмыз. Бірақ мұнымен шектеліп 
қалуға еш болмайды. Қазақстанға келген 
шетелдіктерді мұндағы электрондық жүйе-
нің айтарлықтай дамуы таңғалдырады.

Жоғары технологиялар экономиканың 
және мемлекетті басқару ісінің барлық 
саласын дамытуға тың серпін беріп, алға 
бастайды. Үкімет озық цифрлық тәсілдерді 
және жасанды интеллектіні жаппай енгізу 
үшін қолайлы орта қалыптастыруға 
арналған жұмысты еселеп күшейтуге 
тиіс. Біз мәліметтерді сақтайтын және 
өңдейтін мықты желі түзіп, технологиялық 
өнімдерді жаппай экспорттауға кірісуіміз 
керек. Цифрландыру ісін табысты жүргізу 
және жасанды интеллектіні жаппай енгізу 
еліміздің энергетикалық әлеуетіне тікелей 
байланысты. Әлемнің цифрландыру ісіне 
және жасанды интеллектіге негізделген 
жаңа технологиялық қалыпқа көшуі энер-
гияны көп қажет ететін үдеріс екенін тү-
сіну керек. Мұндай жағдайда аймақтағы 
және дүние жүзіндегі энергия тапшылығы 
үздіксіз арта береді. Сондықтан Қазақстан 
өзін электр қуатымен толық қамтамасыз 
етіп қана қоймай, оны әлемдік энергетика 
нарығына да экспорттайтын ірі елге 
айналуы керек. Бұл – уақыт талабы.Азамат-
тарымыз референдумда бірінші атом 
электр стансасын салу туралы шешімге 
қолдау көрсетіп, осы стратегиялық мін-
детті орындауға жол ашып берді. Бұл 
қадам алыс болашақтағы ахуал қалай 
болатынын ескере отырып, энергетика 
саласын кешенді түрде, жан-жақты ойлас-

тырып дамыту қажеттігін көрсетеді. Мә-
селе еліміздің энергияға деген қазіргі 
сұранысын қанағаттандыруға ғана тіреліп 
тұрған жоқ. Біз үшін ел экономикасының 
ондаған жыл бойы қарқынды дамуына 
берік негіз болатын жаңа энергетика са-
ласын қалыптастырудың стратегиялық 
маңызы бар. Мен, дәл сол себепті, Қа-
зақстанға бір емес, үш атом электр стан-
сасын салып, ақырында толыққанды 
ядролық кластер қалыптастыру қажет 
деп есептеймін. Осы міндеттің айрықша 
маңызды екенін ескеріп, мен Президент 
жанындағы Ядролық энергетика агенттігін 
құру туралы шешім қабылдадым. Біз газ бен 
көмір өндіру ісіндегі мүмкіндіктерімізді, 
сондай-ақ жаңартылатын қуат көздерінің 
әлеуетін толық пайдалануымыз керек. 
Бұған кешенді көзқарас қажет. Жер көлемі 
жөнінен әлемде тоғызыншы орын алатын 
еліміздің, жалпы, көлік-транзит саласында 
зор мүмкіндіктері бар. Бұл – айрықша назар 
аударуды талап ететін стратегиялық бағыт. 
Дүниежүзілік сауда-саттыққа тікелей 
байланысты болғандықтан оған барлық 
әлемдік державалар көңіл бөледі. Қазір 
халықаралық қатынас көлік-логистикалық 
бағыттар мен мүмкіндіктерді дамытуға 
ден қояды. Бұл іспен айналысуға біздің 
географиялық орналасуымыз ықпал етіп 
отыр. Қазақстанды Еуразияның көлік-
логистикалық хабына айналдыруға көп 
күш жұмсауымыз қажет. Бұл міндеттің де 
стратегиялық сипаты басым. Қазақстанның 
ауыл шаруашылығындағы әлеуеті зор екені 
белгілі. Енді соны тиімді пайдаланатын 
кез келді. Еліміздің әуелгі мүмкіндіктеріне 
қарасақ, біз әлдеқашан әлемдегі алпауыт 
аграрлық мемлекеттің бірі болуға тиіс 
едік. Бірақ ауыл шаруашылығына қажетті 
қаржы салынған жоқ. Оған қоса бұл 
салада жемқорлықпен айналысатын 
алаяқтар белең алды. Олардың ішінде 
мемлекеттік қызметшілер де болды. Жал-
ған мәліметтердің кесірінен мемлекет 
қағаз жүзіндегі мал санына жылдар бойы 
субсидия төледі. Қазір қордаланған мә-
селенің бәрін шешіп, агроөнеркәсіп ке-
шенін жаңа деңгейге көтеру үшін көп 
жұмыс жасалып жатыр. Біз алдағы бес 
жылда ауыл шаруашылығының жалпы 
өнімін екі есе көбейтіп, осы саладағы еңбек 
өнімділігін үш есе арттыруымыз керек. 
Бұл – өте маңызды міндет. Қазақстан 10 
жыл ішінде бидайды терең өңдеп, дайын 
өнім өндіретін және оны әлемдік нарыққа 
шығаратын ең үздік он елдің қатарына 
қосылуға тиіс. Мен «Біздің басты күшіміз 
– адам және оның жасампаздық әлеуеті» 
деп үнемі айтып келемін. Өйткені білімді, 
еңбекқор әрі мақсатшыл азаматтар елімізді 
табысқа жеткізеді. Қазақстанда азамат-
тарға дүниеге келгеннен бастап өмір бойы 
жәрдем беретін тиімді мемлекеттік қолдау 
жүйесі бар.

«Ұлттық қор – балаларға» және 
«Келешек» бағдарламалары, тегін орта 
білім, колледждер мен жоғары оқу орын-
дарында білім алуға бөлінетін өте көп 
гранттар – мұның бәрі өскелең ұрпақтың 

қадамы нық болуына септігін тигізетін 
сан алуан шараның бір бөлігі ғана. Адамға 
салынған инвестиция –мемлекеттің ең 
сенімді әрі дұрыс салымы. Біз білім-
ғылым, медицина, спорт, креативті ин-
дустрия салаларына қомақты қаржы 
бөлуді жалғастыра береміз. Азаматтардың 
өзін жан-жақты дамытуы үшін барлық 
жағдайды жасаймыз. Себебі қазіргі за-
манда жекелеген адамдардың табысты 
болып, бақуатты өмір сүруі нағыз қуатты 
мемлекеттің көрсеткіші саналады. Мен 
жоғарыда атап өткен басымдықтар, яғни ірі 
инфрақұрылымдық жобалар, цифрландыру 
мен жасанды интеллект, көлік транзиті 
мен энергетика, агроөнеркәсіп секторы 
және адам капиталы Қазақстанның жаңа 
әлемдегі орнықты дамуына жол ашатын 
негізгі факторлар болатыны анық. Тағы 
да қайталап айтамын: қазір адамзат жаңа 
дәуірдің сипаты айқындалатын тарихи 
жолайрықта тұр. Алға қарай қарыштап 
дамуға Қазақстанның мүмкіндігі жетеді.
Қазір жер шарының тұрғындары қар-
тайып бара жатыр. Осы тұрғыдан ал-
ғанда, Қазақстанды жас әрі білімді аза-
маттардың елі деп айтуға болады.Біз 
еліміздің әлеуетін нығайта түсуіміз керек, 
яғни азаматтардың мұң-мұқтажына құлақ 
асатын және ең бастысы, мәселені тиімді 
шеше алатын әлеуеті мықты ел болуымыз 
қажет. Сондықтан білім мен инновацияға 
негізделген дамыған әрі жоғары техно-
логиялық экономика құруға тиіспіз. Мұның 
бәрі азаматтар үшін жасалады. Себебі 
адам – біздің мемлекетіміз үшін ең басты 
құндылық. Біздің ұлтымыздың арман-
мұраты Әділетті, Қауіпсіз, Таза, Қуатты 
Қазақстанды құру идеясынан бастау алады.
Біз баршаға және әркімге зор мүмкіндік 
беретін мемлекет құрып жатырмыз. Бұл 
– әр азамат өз қабілетін шыңдап, адал 
еңбегімен отбасын асырай алатын ел болу 
деген сөз. Заң мен тәртіп – біздің мызғымас 
тұғырымыз. Бұл, ең алдымен, еліміздің 
әр азаматына және барша халқымызға 
ортақ тәртіп. Ал біздің идеологиямыз – 
қарапайым әрі түсінікті. Бұл – жаһандағы 
аса күрделі геосаяси ахуалда елімізді жаңа 
даму деңгейіне көтеру үшін берік негіз 
қалау деген сөз. Мемлекетіміздің тағдыры 
мен ұлтымыздың берекелі өмірі осыған 
тікелей байланысты.

Құрметті жиынға қатысушылар!
Сіздер Ұлттық құрылтай аясында 

көптеген бастама көтеріп, игі істерге 
ұйытқы болып жүрсіздер. Отаншыл аза-
маттардың арқасында еліміз тұрақты да-
мып келеді. Баршаңызға тағы да шынайы 
ризашылығымды білдіремін. Бүгін өзекті 
мәселелер талқыға түсті, біз бұл мәселелер 
бойынша тиісті шешімдерді қабылдадық.
Алдағы уақытта да осылай береке-бірлікте 
болып, еліміздің болашағы үшін маңызды 
жұмыстарды бірге атқара береміз деп 
сенемін! Ораза қабыл болсын! Баршаңызға 
амандық тілеймін!

Ақорда kz. сайтынан алынды.

(Соңы. Басы 1-3-4-5 беттерде).

«Спорт деген бір сиқыр», – демекші  
ауылымызда соңғы уақыттарда 
жасөспірімдер арасында бокс түрі 
жақсы дамып келеді. 26 ақпан 2 наурыз 
аралығында Астана қаласында өткен 
бокстан жасөспірімдер арасындағы 
республикалық турнирде біздің 
аудандағы  клубтың атынан екі 
спортшы бағын сынады. Аталған 
жарысқа Өскемен, Ақтобе, Павлодар, 
Алматы, Астана қаласының 200- 
ге жуық спортшылары бәсекеге 
түсті. Нәтижесінде ауданымыздағы 
клубтың нәтижелері ауыз толтырып 
айтуға тұрарлық. 2011-2012 жж. 42 
кг салмақ дәрежесі Бәкір Мирас ІІІ 
орын, 2011-2012 жж. 48 кг салмақ 
дәрежесі Мұратбек Расул ІІ орын 
және турнирдің үздік боксшысы 
номинациясының иегері атанып, 
белбеуді қанжығасына байлады.   

* Қуан ағайын

Боксшының бабы бапкерінен

Іле, жасөрендеріміз ұлыстың ұлы күні 
қарсаңында Астана қаласында өткен 
жасөспірімдер мен  балалар арасын-
дағы  жыл сайынғы республикалық 
турнирде жоғарғы нәтиже көрсетіп  
Құрал Әлихан 47 кг 3-орын, Есім 
Рахат 40 кг 3-орын, Мұратбек Расул 

50 кг 3-орын, Бәкір Мирас 43 кг 
3-орын, Қанатбек Әбілһайыр 31 кг 
3-орынды қанжығаларына байлап, 
ауданымыздың намысын қорғап 
қайтты. Бұл жетістіктер біздің ауы-
лымыздың жасөрендерінің  бірен-
сараны ғана. Әр барған жерлерінде  

жүлделі орындармен оралып жүр. Атап 
айтар болсақ бұл бапкер Мұратбек 
Айбол Жасұланұлының маңдай тер 
еңбегінің арқасы. Бапкер Айбол туралы 
сөз реті келгенде  айта кету керек, 
өзінің ынтасымен «туған жерге келіп» 
спортсүйер жастардың басын қосып, 
жаттықтыру залдарын өзі іздеп тауып  
болашақ жастарға ерекше құлшыныс 
беріп, жатттықтырып елім, жерім деп 
жүрегі соғатын азамат деп атап айтуға 
болады. Айбол Жасұланұлының 
тәрбиелеген шәкірттері әлі талай 
биіктерді бағындырып, ауданымыздан 
Олимпиада жеңімпаздары шығып, 
еліміздің көктуын жоғарыда жел-
бірететініне сеніміміз зор. Жарыста 
жүлделі болған спортшыларымызды 
шын жүректен құттықтап, алдағы 
додаларға сәттілік тілейміз.

Айбол Жаманхан
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В производстве Актогайского районного суда 
Карагандинской области находится гражданское 
дело по заявлению Тусупбековой Гульфаризат 
Асановны об объявлении умершим гражданина 
Липского Руслана Васильевича 13 января 1987 
года рождения,последнее место регистрации Кара-
гандинская область, Актогайский район, посёлок 
Сарышаган, микрорайон 3, дом 6, квартира 56. 
Лицам имеющим какие либо сведения о месте 
прибывания Липского Р.В в трехмесячный срок 
со дня публикации сообщить в Актогайский ра-
йонный суд Карагандинской области, по адресу: 
Карагандинская область, Актогайский район, 
село Актогай, ул.Бокейхана 5, номер контактного 
телефона: +77076769191.

Открылось наследство после смерти Бекмолдина 
Толеухана Когенулы, 19.11.1955 года рождения, 
умершего 30.09.2024 года. Наследникам обращаться к 
нотариусу Имашевой М.К. по адресу Карагандинская 
область Актогайский район поселок Сарышаган 
улица Темиржол 12 Б.

Жалған дүние, ғұмыр 
ғайып. Жер бетіндегі 
татар дәмі де мәңгілік 
емес біреуге ерте, біреуге 
кеш келетін ажал біздің 
де асыл жар, аяулы 
анамызды қапыда алып 
кетті.
Ноғаева Гүлзада 

Әбілқызы 1961 жы-
лы 23 қыркүйекте 
Қарағанды облысы 
Ақтоғай селосында дүниеге келген. 1978 жылы 
Ақтоғай селосындағы М.Горький атындағы орта 
мектепті бітіріп, сол жылы Қарағанды мемлекеттік 
унивеситетінің математика факультетіне оқуға 
түседі. Университетті 1984 жылы математика-
оқытушы мамандығы бойынша аяқтап, 1984-
1988 жылдары аралығында, Ақтоғай ауданының 
кәсіптік техникалық училищесінде математика 
пәнінің мұғалімі болып қызмет атқарған. 1988-2021 
жылдар аралығында, зейнеткерлікке шыққанша, 
Нүркен ауылдық округінің Н.Әбдіров атындағы 
орта мектепте математика пәнінің мұғалімі болып 
еңбек етті.
Жүрегі таза, жүзі жарқын, көңілі дархан, 

айналасына сыйлы да қадірлі, білімін, адам-
гершілігін, ар-ұятын үнемі жоғары деңгейде 
көрсете білген, асыл жар болып, өнегелі ұрпақ 
өсірген аса қадірлі ана еді. Ғұмырының 37 жылын 
бала тәрбиесіне арнаған, сол уақыт аралығында 
мыңдаған шәкірт тәрбиелеп, ата-аналардың, ұс-
таздар қауымының алғысына бөленген еді.
Алланың ісіне не шара? Жатқан жерін жайлы, 

топырағың торқа, жаның жәннатта, қабірін дұғаның 
нұрымен нұрланып, рухың жұмақтың төрінде 
болсын деп дұға бағыштаймыз!
 40 күндік асы 2025 жылдың сәуір айының 26 күні 

сағат 11.00-ден бастап Ақтоғай ауданы, Нүркен 
(Жәмші) ауылында, «Нұрсай» дәмханасында 
берілетінін барлық ағайын-туыстарға, құда-жек-
жаттарға, дос-жаранға, таныйтын барша жамағатқа 
хабарлаймыз.

Сағына еске алушылар: жұбайы Төлеген, 
балалары, немерелері.  

Қадірлі замандасымыз, 
парталасымыз Мұха-
метбекова Айжан 
М е й р а м қ ы з ы н ы ң 
өмірден өткіне де зулап 
қырық күн болыпты. 
Өмір болған соң, 
ажал атты «тажал» да 
қатар жүретінін көріп 
келеміз.  40 күн бұрын 
тосынан  соғылған қоныраудағы «класстасымыз 
Айжаннан айырылып қалдық» деген хабар 
төбе құйқамызды шымырлатып, арқамызды 
мұздай қарып кетті. Не деген ызғарлы еді... 
Қаралылығы сондай көзіміз қарауытып, жүре-
гімізде қимастық лебі есті. Қанды көйлек құр-
дасым-ай  жыры бөлек сырласымыз едің, құлын 
– тайдай тебісіп бірге өскен, бір жылдың төлі едік 
қой. Ажал адамды да оның жасын да таңдамайды 
екен. Оны пешенеге жазу дейді. Амал нешік... 
  Айжан Мейрамқызы қызы атына заты зай 
АЙ-ЖАН еді, болмыс бітімі бөлек ортамызда 
ерекше ойып алатын орны бар тұлға болды. 
Өмір-ай сенің көңілді сәтіңді емес, қаралы 
еске алуыңды жазып отырғанымызға  өзегіміз 
өртеніп отыр. Жарасқан Әбдіраш ақын тілімен 
жырласақ: Мақтау өлең айтайын деп, жүргенде, 
Жоқтау өлең айтқызғаның неткенің,  – деген 
жолдары  біздің жүрегімізден шығып жатқандай, 
саған оқып отырмыз, қимас дос, көңілде қаяу, көзде 
жас.
Көре алмай тіршіліктің көп қызығын,
Тата алмай шаттық өмір тәттілігін.
Жарқырап келе жатқан жұлдызымыз.
Әттең-ай! Ерте сөнді-ау от-ғұмырың.
Алланың жазуына шек келтіре алмаймыз, барар 

жерің пейіш, жаның жәннатта, тәнің рахатта 
болсын класстас, құрдас.

Сағынышпен еске алушылар: класстастарың.

Ақтоғай ауылының 
тұрғыны, әріптесіміз 
марқұм Мәжкенова 
Камила Мақсұтқызы 
арамыздан бақилыққа 
мезгілсіз аттанды. 
Амал қанша, біреуге 

ерте, біреуге кеш келетін 
ажал аяулы досымызды, 
қадірлі әріптесімізді 

ортамыздан ерте алып кетті.  Камиланың ара-
мызда жүрген сәттерін сағынышпен еске 
аламыз. Марқұмның жүзінен ешқашан ашудың 
ізі білінбеуші еді, әрқашан күлімдеп, жүзінен 
жылулық қана сезілетін. Жақсы мен жаманды 
айыра білетін, әдемі әзілімен отырған ортасын  
думандатып отырушы еді. Қызмет еткен ортасына 
да сыйлы болды. Білім мен біліктілігінің арқасында  
өзі тәлім берген шәкірттерінің өмірден орнын 
табуына жол аша білді. Камила аз ғана ғұмырының 
ішінде тек жақсылықтарымен ғана көңіл түкпірінен 
орын ала білді. Жылдар жылыстап өтсе де өмірде 
өзіндік орыны бөлек, ақкөңіл, жаны жайсаң 
құрбымыздың есімі көзкөргендерінің, достарының 
есінде сақталады. Соңында қалған ұрпақтарына 
оның көрмеген қызықтары мен жасамаған жасын 
нәсіп етсін. Жатқан жері жайлы, топырағы торқа, 
жаны жәннатта болсын.
Өкінеміз тым ертерек кетті деп,
Көп арманға жете алмай өтті деп.
Жаратқаннан сұранамыз енді тек,
Жатқан жері жұмақ болсын деп тілеп.

 Еске алушылар: әріптестері – Арнаш, 
Жауһар, Жайна, Әсем, Ажар, Перизат, Жұлдыз, 

Айым, Арай, Айгүл, Жаннұр.

Қазақстан Республи-
касының құрметті 
заңгері, полковник,  
Жазушылар одағының 
мүшесі, таланатты 
ақын-сазгер Жұмағұл 
Шөженовтің өмірден 
өткеніне 40 күннің жүзі 
болды.  Рухы пейіштің 
төрінде шалқысын, 
топырағың мамық, мін-
генің пырақ болсын 

деп дұға бағыштаймыз.

Жұмағұл бауырыма
Алланың бұл ісіне шара бар ма, 
Ағайын пендешілікпен алаңдама. 
Не жазса Құдайдың демеуімен, 
Пенденің хақысы жоқ қаралауға. 
Тәңір салды, іс бітті, дегендей ақ, 
Түк таппассың, кезі келсе, паналауға. 
Сейілдеп өмір кешкен не бір саңлақ, 
Қызықпен есеп бермес саралауға. 
Тоқта, деп Құдыреттен әмір келсе, 
Ғайыптан, елес жетпес, шамалауға.
КӘРСӨН елі кеше...
Ерекше дарасынан, 
Көзінің қарасынан. 
Әруақ жоқтаушысынан, 
Тарих сақтаушысынан.
Еңіреген ерден,
Ортадағы серісінен. 
Қарасаң көзің тоятын, 
Қатарласы таң қалатын. 
Өзіндік сәні бар, 
Сөзінің мәні бар. 
Айтса дәлелі бар, 
Ерекше өнері бар. 
Боздақ бауырдан 
Салмақты, ауырдан...
Алыспен дос болған, 
Жақынға бас болған. 
Теңіздей терең, 
Әр ісі ерен.
Жүзіктің көзінен өткен, 
Жұмысын біліп кеткен.
Дауысы Алты-Алашқа жеткен.
Боздағынан айырылып отыр.
Не айтқандаймыз...
Жарқырап келіп өмірге, 
Жұмбақ болып барасың. 
Пешенеңе жазылған, 
Тексермейміз арасын. 
Артыңда қалды мол мұра, 
Жаздың ақ пен қарасын. 
Әруақ разы, ел риза, 
Батасын алып барасың. 
Берерің шіркін көп еді.
Өкінеміз...
Наласың...
Жазудан бүгін аспаймыз, 
Иман тілеп  қаласың. 
Сұңқардай даусың саңқылдап кетті -ау.
Алдамшы өмір өкінішпен өтті-ау...
Бақыл бол, Бауырым!!!

Сағына еске алушы: ағаң –  Қазгелді.
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Сенім телефоны
«Ақтоғай ауылы әкімінің 

аппараты» мемлекеттік мекемесінде 
мемлекеттік қызметшілердің Әдеп Кодексін, 
мемлекеттік қызмет туралы заңнамалардың, 

сыбайлас жемқорлыққа қарсы іс-қимыл туралы 
заңдылықтардың талаптарын бұзу фактілері 

туралы хабарлама жасау үшін 8(71037) 
2-10-44 нөмірлі сенім телефоны 

жұмыс жасайды.

2024 жылы  Қазақстан Республикасының 
еңбек нарығын дамытудың 2024-2029 жылдарға 
арналған  тұжырымдамасына сәйкес  мамыр-
тамыз айларында  Ақтоғай ауданының Мансап 
орталығы азаматтарға еңбек нарығында 
сұранысқа ие мамандықтар бойынша  қысқа 
мерзімді тегін оқуды ұйымдастырды.
2024 жылы қысқа мерзімді кәсіби оқуды ЖШС 

«Кәсіптік оқу орталығы Теміртау»  арқылы  
Ақтоғай агротехникалық колледжінде 13 адам от 
жағушы мамандығы бойынша 3 айлық курсты 
аяқтап сертификат алды. Қатысушылар 3 ай 
кәсіптік оқу мерзімінде  ай сайын  шәкіртақы 
және бір реттік  материалдық көмек алды. 
Сертификат алған маман-дық иелері жұмысқа 
орналасып, бүгінгі күні еңбек етуде. 
2025 жылы да 12 адамды аспазшы мамандығы 

бойынша  қысқа мерзімді оқыту міндеті тұр. 
«Ақтоғай ауданының Мансап орталығы».

Қысқа мерзімді кәсіптік оқу
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Құттықтаймыз!Құттықтаймыз!Құттықтаймыз!Құттықтаймыз!*Тіл тағдыры

Құрметті  Тоқабаев 
Қайрат Советұлы!

   Сізді 63 жасқа толған 
мерейтойыңызбен шын 
жүректен құттықтай-
мыз. Бұл ғұмыр жолында 
көптеген жетістіктерге 
жетіп, мол тәжірибе 
мен даналық жинақтаған 
маңызды кезең. Сіздің 
өмірге деген ізгілікті көз-

Құрметті де аяулы ал-
тын әпкеміз Нұржанова 
Үміт Жақсылыққызы!

Сізді 60-жасқа толған 
мерейжасыңызбен шын 
жүректен құттықтай-
мыз. Сізге ең алдымен 
зор денсаулық, қажымас 
қайрат, сонымен қатар 
өмірдің бар асылын 
тілейміз. Ешқашан мұ-
ңаймаңыз, жүзіңізден 
күлкі кетпесін, отбасыңыз аман, жақындарыңыз сау 
болсын. Жасыңызға жас қосылып, мерейлі мерекеңіз 
той думан қызықтармен толыға берсін.

Құтты болсын қуанышты күніңіз,
 Бақытты боп шаттық өмір сүріңіз,
 Алпыстың асқарына жеттіңіз,
 Енді жүзге құлаш сермеп шығыңыз. 

Ақ ниетпен: Марал-Сәулебек, Тілек-Сайлаукүл, 
Бақытгүл, Амангүл-Жанболат, Нәсіпкүл-Айдос.

қарасыңыз, еңбекқорлығыңыз және адалдығыңыз біз 
үшін үлгі.Сіз ұжымда тек білікті маман ғана емес, 
әріптестеріңіздің сенімді досы, қамқоршы, ақылшы 
әрі жетекші бола білдіңіз. Сіздің әрдайым қолдау 
көрсетуге дайын тұратыныңыз, кез келген жағдайда 
адамдарға кеңес беріп, дұрыс жол көрсетуге 
тырысатын қасиеттеріңіз біз үшін ерекше бағалы. 
Сізге зор денсаулық, бақыт пен амандық тілейміз. 
Зейнеткерлік  жаста ең бастысы отбасыңызбен, 
жақындарыңызбен бірге көптеген қуанышты 
сәттерді бөлісуді тілейміз. Еңбегіңіздің жемісін 
көріп, балаларыңыздың, немерелеріңіздің қызығын 
көруді Алла нәсіп етсін деп тілек білдіреміз. Сіздің 
бізге деген қамқорлығыңыз, қолдауыңыз бен сеніміңіз 
үшін шын жүректен алғыс айтамыз.

Ізгі тілекпен: Индира, Гүлнар, Мағираш, 
Мейрамкүл, Әсем, Сағат, Жазира, Ж.Сағат, 

Б.Қайрат, Зейнелғабды.

Аяулы жар, ардақты ана, 
асыл әже Құсайынова 
Айгүл Қамбарқызы! 

Сізді мерейлі 60 жасы-
ңызбен шын жүректен 
құттықтаймыз. Өмір 
көшінде ұл-қыз тәрбиелеп, 
жарыңызды аялап, ата-
анаңызды қастерлеген, 
аналық парызыңызды адал 
атқарып келесіз. Ша-
ңырағымыздың тірегі, от-
басымыздың ұйытқысы 
денсаулығыңыз қуатты, ғұмырыңыз ұзағынан, 
көрер қуанышыңыз молынан болсын дейміз. Бала-
шағаңызбен, немерелеріңіздің ортасында ойнап-күліп 
жүре беріңіз.  Алдағы өмірде күн жағымыздан көлеңке, 
жел жағымызға пана бола беріңіз.

 Мейірімнің нұры тұнып жанарыңа,
 Қарайсыз әкеміздің жанарына.
 Балаларың бақытқа бөленеді,
 Көзіңнен күннің нұры тамады да.

 Ақ тілекпен: жолдасы –  Өмірзақ,  балалары 
Есенгелді-Мадина, Дархан-Айман, Қуандық-

Арайлым және немерелері.

Соттар мемлекеттік тілдің қолдану  аясын кеңейту 
мақсатында жүйелі  түрде жұмыс жүргізілуі тиіс. 
Бұл бағытта сот қызметкерлеріне  тілдік курстар 
ұйымдастыру, іс қағаздарын мемлекеттік тілде 
жүргізуді қамтамасыз ету және мемлекеттік тілде 
заң терминологиясын жетілдіру басты назарда 
болуы қажет. Азаматтарға мемлекеттік тілде сотқа 
жүгінудің маңызын түсіндіру үшін ақпараттық 
шаралар өткізу кезек күттірмейді. Мемлекеттік тіл-
дің сот ісін жүргізуде басымдыққа ие болуы үшін сот 
қызметкерлерінің осы тілде еркін жұмыс істей алуы 
міндетті.
Ал азаматтар сотқа, басқа органдарға, заңгерге не 

медиаторға барғанда, алдымен мемлекеттік тілде 
сөйлесіп, сол тілде жауап алуы керек. Өз ойын өз 
тілінде жеткізу әркімге оңай. Мысалы, азаматтар  
заңгерге өз тілінде талабын айтса, заңгер  де 
оған мемлекеттік тілде қажетті түсіндірме беріп, 
құқықтық көмек көрсетсе, сот алдында өз мүддесі 
үшін жеңіске жету оңай болар еді.
Сот шағымдар мен арыздар қай тілде түссе, істі 

сол тілде жүргізеді. Мысалы,  тергеуші  қылмыстық 
істі орыс тілінде бастаса, сот іс жүргізу тілін  қазақ  
тіліне ауыстыра алмайды немесе арыз орыс тілінде 
берілсе, іс жүргізу де сол орыс тілінде жүргізіледі. 
Сондықтан  сот процесіне қатысушы  әрбір азамат 
арызды қай  тілде беруіне  байланысты мемлекеттік 
тілге деген жанашырлығын да  білдіреді. Осы ретте, 
әрбір мемлекеттік  мекеме басшыларынан талап 
арыздары мен іс қағаздарын тек қана мемлекеттік  
тілде жолдауына ықпал етуін сұрар едік.
Соттар мемлекеттік тілде жұмыс жүргізуде  ел 

Конституциясын, «Тіл туралы» заңды, сондай-
ақ  «Сот жүйесі және судьялардың мәртебесі 
туралы»  заңды басшылыққа алады.  Бұл заңдарда  
мемлекеттік тілдің мәртебесі, оны қолдану тәртібі 
және қоғамдағы рөлі айқындалған. Сонымен қатар, 
сот жүйесінде мемлекеттік  тілді  дамытуға  қатысты 
Жоғарғы Соттың нұсқаулары мен ұсыныстары да 
маңызды рөл атқарады.
Мемлекеттік тілдің мүддесін қазіргі қолданыстағы  

заңдарға  сүйеніп, заңды жолмен  қорғау – бүгінгі 
күн талабы. Президент  Қасым-Жомарт Тоқаев: 
«Мемлекеттік  тілді  білу – әрбір азаматтың парызы.  
Бұл – елдің бірлігі  мен  тұтастығының  кепілі», - 
деді. Сондықтан  сот жүйесі  мен заң саласында  
мемлекеттік тілді қолдану тек ресми  талап  қана 
емес, сонымен қатар, әрбір құқық қорғаушының ел 
алдындағы  жауапкершілігі деп түсінуіміз керек.  
Мемлекеттік тілді  кеңінен  қолдану  арқылы біз 
әділ, ашық әрі қолжетімді  сот жүйесін құрып, ел 
азаматтарының құқығын  қорғауға  жаңа серпін 
береміз.        

Д.Ибраев,
Ақтоғай аудандық сот әкімшісінің басшысы.

 Мейірбан жүрек, аяулы 
ана, асыл жар, құрметті 
көршіміз  Шахаризада  
Қазкенқызы!

 Сізді 60 жасқа толған 
туған күніңізбен шын 
жүректен құттықтай 
отырып, кіршіксіз көңілден 
шыққан ізгі тілектерімізді 
жолдаймыз. Ұжымда 
адал еңбеккер, отбасында 
мейірманды ана, асыл жар 

бола білген өзіңіздей абзал жанға  осындай қуанышты 
күні ғұмырыңыз ұзағынан, көрер қуанышыңыз молынан 
болсын деп тілейміз. Жүзіңіз күндей күлімдеп, 
жүрегіңіз жаздай жайнасын, жанарыңыздан әрдайым 
нұр себелеп, жаныңыз шаттыққа кенелсін демекпіз. 
Шаңырағыңызға шаттық ұялап, босағаңыздан қызық-
қуаныш арылмасын.

 Осы жасқа жеткен де бар, жетпеген.
 Жаратқанның нұры сізде көктеген.
 60 жастың бар қызығын көрсетсін,
 Көңілдеген көркем кейіп көкдөнен.
 Игі тілекпен: көршілерің – Сағдат-Сарқыт, 

Нұрғазы-Еңлік, Жасан-Күлпат, Дархан-Тоғжан.

Құрметті 
әріптесіміз, 

«Қазастанның құр-
метті журналисі»  
Ақбаева Надежда 
Құлжанбекқызын 

мерейлі 70 
жасқа толған 

мерейжасымен шын 
жүректен құттық-

таймыз. 
Әрбір адамның 

өзіне тән ғұмыр 
жолы, тіршілік баяны бар, бірақ еткен еңбек, 
татқан зейнет, алған асу, жеткен биік әркімнің 
өмірінде әрқилы. Оны сырт көз өздерінше бағалап 
та жатады. Сондағы жалпының іздейтіні біреу: 
ол – кісілік келбет, азаматтық тұлға. Оған – дәл 
осындай адами асқақ қасиетке, қанша ғұмыр 
кешкенімен, жеткен де бар, жетпеген де бар. 
Өзінің өнегелі өмір соқпағында сыйластық пен 
достықтың ұлағатын ұлықтап, үлкенге құрмет, 
кішіге ізет болар ұлттық дәстүрлерді үкілеп келе 
жатқан Надежда Құлжанбекқызы ширек ғасыр 
аудан өңірінің айнасы «Ақтоғай ажары» газетінде 
сүбелі еңбек жасап, өзіндік қолтаңбасын қалдырған 
қаламгер. Бүгінде әріптесіміз құрметті демалыста 
балалары мен немерелерінің ортасында бақытқа 
бөленіп отырған жан. Шуақты шаңырағыңыздың 
алтын діңгегі – өмірлік қосағыңыз Сәкеңмен бірге 
ғасыр жасап, әркез құрметке бөлене беріңіз. Сізге 
зор денсаулық, ұзақ ғұмыр, әулетіңізге баянды 
бақыт тілейміз.
Құрметпен «Ақтоғай ажары» газетінің ұжымы 

және ардагерлері.

Мемлекеттік тіл – сот 
жүйесінің маңызды 

құралы

«Басқа байлық не керек, ден сау болса болғаны»,–
деген тәмсіл тегін айтылмаса керек. Мен  осыдан 
неше күн бұрын, аяқ асты ауырып, өзім еңбек 
етіп отырған Ақтоғай аудандық ауруханасына 
түстім. Өте қатты ауырдым. «Басың ауырып, 
балтырың сыздаса» ақ халаттыларға жүгінетініміз 
анық.Осындай кезде жаныңнан табылып, қол 
ұшын берген барша ақ халатты әріптестеріме, 
басшымыз Батыржан Шажалиев мырзадан бастап, 
дәрігерлерге,  медбикелерге,кіші кызметкерлерге, 
кадрдағыларға, бухгалтерияға шексіз алғысымды 
білдіргім келеді.Біздің ауруханамыз таза, жылы 
ем алуға толығымен жағдай жасалынған. 

*Ризалық Шексіз алғыс айтамын
Стационарда берілетін ем уақытымен жасалынады, 
сондай-ақ үш мезгіл тамақпен қамтамасыз 
етілінген. Денсаулықтың қадірін ауырғанда 
білерсің дегендей, мен ауырғанда осы өзім еңбек 
етіп отырған ұжымның қадірін, әріптестерімнің 
еңбегін білдім, бас идім. Барша әріптестеріме шын 
жүрегімнен алғысымды білдіремін. Еңбектеріңізге 
жеміс, отбастарыңызға  амандық, бастарына бақыт, 
денсаулық тілеймін. Келген жылымыз құт, береке, 
ырыс әкелсін! 

Ізгі тілекпен: әріптестеріңіз – Гульшара 
Орынбекқызы.


